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Informacja o godzinach pracy
Urzędu Miasta i Gminy Morawica
poniedziałek - piątek: 7.30 - 15.30

Urząd Stanu Cywilnego
poniedziałek - piątek: 7.30 - 15.30

Kasa Urzędu
poniedziałek - piątek: 8.00 - 14.15

Bezpośrednio na komórkę
do morawickiej Straży Miejskiej

 605 978 337

Zakład Gospodarki Komunalnej
w Morawicy Spółka z o.o.
godziny pracy zakładu:
poniedziałek - piątek: 7.30 - 15.30

Ośrodek Tradycji Garncarstwa
w Chałupkach
zaprasza:
wtorek - niedziela: 10.00 - 16.00
Ekspozycja stała: wystawa wyrobów garncarskich garncarzy 
z Chałupek i zaprzyjaźnionych miejscowości, miejsce pracy 
garncarza.
Bilety:  4 zł - osoba dorosła

2 zł - uczniowie i studenci

ZAKŁAD GOSPODARKI KOMUNALNEJ
W MORAWICY Sp. z o.o.
Siedziba: ul. Kielecka 9, 26-026 Morawica
Godziny pracy:
poniedziałek- piątek: 7.30 - 15.30

Adres e-mail: biuro@zgkmorawica.pl
Strona internetowa: www.zgkmorawica.pl
Biuro tel.: 41 31 14 795

OCZYSZCZALNIA ŚCIEKÓW
W BRZEZINACH
tel.: 41 31 14 928 (czynny całą dobę)
606 306 740 (czynny całą dobę)
Telefon alarmowy w zakresie:
• zgłaszania awarii wod.-kan.
• oświetlenia ulicznego,
• zimowego utrzymania dróg.

Wiadomości Morawickie
Miesięcznik Samorządowy
Wydawca: Urząd Miasta i Gminy Morawica
Adres redakcji: 26-026 Morawica, ul. Spacerowa 7
tel./fax: 41 311 46 90
e-mail: gmina@morawica.pl
www.morawica.pl
Redakcja: Referat Kultury, Sportu i Promocji
Redaktor naczelny: Monika Malicka
Współpracownicy: Agnieszka Olech-Lisiak, Paweł Marcjan, Teresa 
Badowska, Jacek Kubicki, Małgorzata Bielawska, Marcin Dziewięcki, 
Marianna Parlicka-Słowik, Edyta Włodarska, Ewa Tarach
Zdjęcia: archiwum UMiG w Morawicy

Skład i druk: 
Drukarnia Makar Print
ul. St. Staszica 25, 26-085 Miedziana Góra
www.makar-print.pl

to numer do morawickiej Straży Miejskiej.
 Funkcjonariusze są dostępni w godzinach służbowych.

Jedyne o� cjalne kanały informacyjne, redagowane przez Urząd Miasta i Gminy w Morawicy to:
miesięcznik samorządowy „Wiadomości Morawickie”, strona internetowa: www.morawica.pl, 

portal społecznościowy: www.facebook.com/gminamorawica, centrum powiadomień SMS/ SMS CLOUD
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Szanowni Państwo,
Początek nowego roku jest również czasem, w którym możemy podsumować stary rok. Patrząc od strony 

samorządowej był to niezły rok. Wprawdzie realizacja niektórych zadań inwestycyjnych -  mam tu na 
myśli głównie budowę dróg gminnych przesunęła się częściowo na rok 2022. Spowodowane to było wydłuża-
jącymi się procedurami związanymi z uzyskaniem zewnętrznego dofi nansowania. Bardzo dobrą informacją jest 
kontynuacja budowy II Etapu obwodnicy Morawicy i Woli Morawickiej na drodze 73 (Kielce- Tarnów), projek-
towanie obwodnicy Brzezin i Radkowic oraz zakwalifi kowanie do realizacji budowy południowo – wschodniej 
obwodnicy Morawicy (połączenie drogi na Pińczów z drogą krajową do Buska).

Ważną inwestycją, którą rozpoczęliśmy jest budowa Centrum Opiekuńczo – Mieszkaniowego w Bru-
dzowie. W centrum całodobową opiekę znajdzie 18 osób oraz 2 osoby dochodzące. Uruchomienie Centrum 
planujemy pod koniec bieżącego roku. W pierwszej połowie roku oddaliśmy do użytku dwie ważne inwestycje 
tj. żłobek w Morawicy oraz strażnicę w Bilczy. Prowadziliśmy prace przy modernizacji oświetlenia ulicznego 
oraz Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów w Brzezinach. Działania inwestycyjne, które świadczą o rozwo-
ju naszej gminy to tylko wycinek działalności lokalnego samorządu. Zakres naszej działalności obejmował 

prowadzenie szkół, przedszkoli i żłobków. Sprawnie pomimo pandemii funkcjonowały Miejsko – Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej, Zakład 
Gospodarki Komunalnej, Centrum Kultury i Biblioteka, Kryta Pływalnia Koral Sport i Rekreacja, Środowiskowy Dom Samopomocy w Brudzowie, 
Ochotnicze Straże i szereg innych organizacji współpracujących z gminami. Wymieniając powyższe inwestycje pragnę pokazać jak szeroki jest 
zakres działania i odpowiedzialności lokalnego samorządu. W bieżącym numerze znajdziecie Państwo zestawienie dotyczące zmieniającej się 
sytuacji demografi cznej na przestrzeni ostatnich jedenastu lat. O ile sukcesywnie następuje przyrost mieszkańców i pod tym względem jesteśmy 
niekwesti onowanym liderem w województwie, to wskaźniki dotyczące urodzeń, zgonów, zawieranych małżeństw i rozwodów dają sporo do 
myślenia. Zachęcam Państwa do lektury. 

Życzę dużo zdrowia i wszelkiej pomyślności w Nowym 2022 Roku.
Z wyrazami szacunku

Marian Buras

Burmistrz Miasta i Gminy Morawica

Rok Liczba
mieszkańców Urodzenia Zgony Małżeństwa Rozwody

2010 14293 179 137 147 17

2011 14580 170 101 148 18

2012 14845 185 101 141 25

2013 15051 144 115 124 21

2014 15279 156 109 139 26

2015 15492 145 115 107 28

2016 15699 176 101 127 33

2017 15981 180 115 119 33

2018 16163 172 125 117 38

2019 16406 190 118 137 42

2020 16526 164 166 100 30

2021 16645 155 146 111 41
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Wykaz najważniejszych inwestycji Miasta i Gminy 
Morawica zakończonych w 2021 r.
1. Budowy żłobka wraz z przebudową 
przedszkola w Morawicy.
Wartość zadania: 3 855 558,40 zł,  
w tym dofinansowanie z programu 
„Maluch+” - 1 250 000,00 zł oraz do-
fi nansowanie z RPO WŚ na wykończe-
nie wnętrz i wyposażenie pomieszczeń 
– 560 164,73 zł

2. Budowy remizy OSP Bilcza.
Wartość zadania: 4 578 205,85 zł, 
w tym dofi nansowanie z budżetu pań-
stwa (RFIL) - 2 156 432 zł, 

3. Modernizacja oświetlenia  uliczne-
go  na terenie Gminy Morawica - etap 
II.
Wartość zadania: 889 290,00 zł, w tym 
dofinansowanie z UE w ramach RPO 
WŚ - 755 896,50 zł

4. Budowa sieci kanalizacyjnej w Brze-
zinach na os. Podlesie.
Wartość zadania: 1 114 938,38 zł, 
w tym dofi nansowanie z UE w ramach 
PROW 535 846,00 zł.

5. Budowa wodociągu pomiędzy Wolą 
Morawicką i Dębską Wolą.
Wartość zadania: 549 922,24 zł, w tym 
dofi nansowanie z UE w ramach PROW 
274 909,00 zł.

6. Budowa wielofunkcyjnego boiska 
sportowego w miejscowości Łabę-
dziów.
Wartość zadania: 405 466,18 zł, w tym 
dofinansowanie z budżetu państwa 
133 803,83 zł

7. Budowa wielofunkcyjnego boiska 
sportowego w miejscowości Dyminy
Wartość zadania: 433 996,87 zł, w tym 
dofinansowanie z budżetu państwa 
143 218,96 zł

8. Dostawa i montaż wodomierzy 
odczytywanych drogą radiową, w ra-
mach projektu: Rozwój elektronicz-
nych usług publicznych na terenie 
Gminy Kije, Miasta i Gminy Morawica 
i Gminy Sobków.
Wartość zadania: 2 599 703,40 zł, 
w tym dofinansowanie z RPO WŚ 
1 796 543,00 zł.

9. Przebudowa ul. Spacerowej w  miej-
scowości Drochów Dolny na odcinku 
570 m.
Wartość zadania: 265 398,06 zł, dofi -

nansowanie z budżetu państwa w  wy-
sokości 212 318,00 zł

10. Przebudowa ul. Błękitnej w miej-
scowości Brzeziny na odcinku 254m.
Wartość zadania 228 196,37 zł, dofi -
nansowanie z budżetu państwa w wy-
sokości 182 557,00 zł

11. Przebudowa ul. Leśnej w miejsco-
wości Chmielowice na odcinku 467 m.
Wartość zadania: 270 673,90 zł, w tym 
dofi nansowanie z budżetu państwa 216 
539,00 zł. 

12. Przebudowa ul. Wesołej w  Brze-
zinach na odcinku 435 m.
Wartość zadania: 266 042,64 zł, w tym 
dofi nansowanie z budżetu państwa 133 
021,10 zł. 

13. Przebudowa ul. Żytniej i ul. Wido-
kowej w Radomicach na odcinku 440 
m.
Wartość zadania: 388 772,40 zł, w tym 
dofinansowanie z budżetu państwa 
194 386,00 zł

14. Budowa ul. Łąkowej w Bieleckich  
Młynach na odcinku 495 m.
Wartość zadania: 386 418,20 zł, w tym 
dofinansowanie z budżetu państwa 
w wysokości 193 209,00 zł. 

15. Przebudowa ul. Spacerowej w Bie-
leckich Młynach wraz z budową chod-
nika na odcinku 600 m.
Wartość zadania: 661 000,00 zł, 
w tym dofi nansowanie z budżetu pań-
stwa w wysokości 330 500,00 zł. 

16. Przebudowa ul. Miłej oraz ul. Ja-
snej w miejscowości Wola Morawicka 
na odcinku 673m.
Wartość zadania: 649 490,86 zł, w tym 
dofinansowanie z budżetu państwa 
w wysokości 324 745,00 zł. 

17. Przebudowa ul. Podmiejskiej w Bil-
czy  na odcinku 1 456 m.
Wartość zadania: 800 391, 23 zł, 
w tym dofi nansowanie z budżetu pań-
stwa w wysokości 400 195,00 zł.

18. Wykonanie projektów oświetlenia 
ulicznego na terenie Gminy Morawica:
-  Bieleckie Młyny ul. Akacjowa i Brzo-
zowa - 3 690,00 zł, 
- Brzeziny ul. Dębowa i Podlesie – 
4 305,00 zł 

- Piaseczna Górka, ul. Skowronkowa – 
6 150,00 zł,
- Bilcza ul. Jawornia i Podmiejska – 
4 305,00 zł, 
-  K awc z y n ,  u l .  Rozmar y nowa – 
3 075,00 zł, 
- Brudzów, ul. Ogrodowa - 3 075,00 zł, 
- Brudzów, ul. Floriańska – 7 995,00 zł,
- Brzeziny, ul. Komunalna – 7 380,00 zł, 
- Brzeziny, łącznik od ul. Wrzosowej do 
ul. Chęcińskiej – 5 535,00 zł, 
- Dębska Wola oświetlenie zakrętu ul. 
Szlachecka – 4 305,00 zł, 
- Lisów ul. Wygwizdów - 4 920,00 zł, 
-  Dyminy ul .  Granice i  Zacisze - 
4 305,00 zł,
- Zaborze ul. Pod Stawami - 4 305,00 zł, 
- Zaborze ul. Kamienna - 8 610,00 zł, 
- boisko przy szkole podstawowej 
w Radomicach – 4 920,00 zł, 
- Łabędziów ul. Sadowa - 9 840,00 zł.

19. Rozbudowa ŚDS w Brudzowie – Etap I.
Koszt zadania wyniósł 130 380 zł, fi -
nansowany w całości ze środków bu-
dżetu państwa za pośrednictwem wo-
jewody świętokrzyskiego.

20. Budowa rowu w okolicach ul. Że-
romskiego w Bilczy – etap II.
Wartość zadania: 200 000,00 zł.

21. Budowa i przebudowa oświetlenia 
ulicznego na terenie gminy Morawica.
- Brzeziny ul. Bajkowa – 40 500 zł
- Bilcza ul. Zastawie w kierunku Ku-
bów Młynów – 32 000 zł,
- Bilcza ul. Jana Pawła II – 31 500 zł,
- Dyminy ul. Kameralna – 42 000 zł,
- Drochów Górny ul. Daleka – 23 000 zł,
- Bieleckie Młyny ul. Lawendowa i ul. 
Krucza etap II – 33 000 zł,
- Bilcza ul. Bażantowa – 59 900 zł,
- Chmielowice ul. Szkolna (przedłużenie 
linii w kierunku Łukowej) – 14 000 zł,
- Zbrza ul. Nowa Wieś i ul. Kręta etap 
II – 31 500 zł,
- Kuby Młyny ul. Jabłoniowa – 7 500 zł,
- Morawica – promenada od ul. Szkol-
nej do ul. ks. Korneckiego – 35 500 zł,
- Obice ul. Działkowa – 21 500 zł,
- Brzeziny ul. Szkolna – 10 000 zł,

22. Dotacja do zakupu średniego po-
jazdu ratowniczo-gaśniczego dla OSP 
Bilcza.
Wartość zadania realizowanego przez 
OSP Bilcza: 858 540,00 zł, w tym 
dotacja z budżetu MiG Morawica – 
460 000 zł.
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 W ostatnich dniach 2021 r. odbyła się sesja budżetowa. Radni przyjęli projekt budżetu na 2022 r.

Budżet Miasta i Gminy Morawica uchwalony

Łączna kwota planowanych dochodów bu-
dżetu gminy to 104.467.410,00 zł, z czego 

dochody bieżące to 82.593.419,00 zł., a do-
chody majątkowe to 21.873.991,00 zł. Na-
tomiast  łączne planowane wydatki budżetu 
gminy wynoszą 113.479.821,00 zł, z czego 
wydatki bieżące to 77.462.137,89 zł, a wydatki 
majątkowe to 36.017.683,11 zł.

Na sesji Rady Miejskiej w Morawicy, któ-
ra odbyła się 29 grudnia 2021 r. burmistrz 
Marian Buras przedstawił założenia budżetu, 
kwoty wydatków oraz dochodów, przybliżył 
planowane inwestycje, a także obawy i zagro-
żenia, jakie stoją przed samorządem gminnym 
w 2022 roku.

Jak podkreślił burmistrz Marian Buras - 
Istotne znaczenie ma różnica pomiędzy do-
chodami bieżącymi, a wydatkami bieżącymi, 
bowiem kwota ta daje możliwości przeznacze-
nia jej na inwestycje i głównie stanowi wkład 
własny do projektów – inwestycji unijnych. 
Niestety na rok nadchodzący ta kwota nie jest 
duża, a obawiamy się wzrostu kosztów bieżą-
cych. Koszty bieżące, to te koszty, które stale 
rosną tj. np. ceny nośników energii. Dotykają 
one szczególnie samorządy, których nie chroni 
żadna tarcza infl acyjna. My musimy płacić re-
alną cenę gazu i są to podwyżki rzędu nawet 
200-300 %. Kosztami bieżącymi są również 
wypłacane wynagrodzenia, a trzeba dodać że 
najniższe wynagrodzenie wzrasta.  Oczywi-
ście rozumiemy, że ono musi rosnąc, bo ludzie 
muszą jakoś funkcjonować, ale to powoduje 
generowanie kosztów na płace, a na to rów-
nież  nie mamy znikąd wsparcia. Wzrost nakła-
dów fi nansowych na oświatę jest również nie-
unikniony. Zagrożenie jest więc takie, ze jeśli 
koszty bieżące będą wyższe, to wtedy musimy 

przenieść środki z inwestycji na te właśnie wy-
datki bieżące, a na inwestycje wziąć kredyty 
– dodał podczas przedstawiania założeń bu-
dżetu burmistrz Marian Buras.

Burmistrz odniósł się również do plano-
wanych inwestycji. -Natomiast jeśli chodzi 
o nakłady inwestycyjne, to są one imponu-
jące, bo jest to aż 36 milionów. Są to środki, 
które pochodzą z różnych dofinansowań. 
Duże pieniądze, bo kwota ok. 10 mln złotych 
zostanie przeznaczona na uzbrojenie terenów 
przemysłowych. Będzie to inwestycja realizo-
wana z tzw. pierwszego rozdania rządowych 
środków – w ramach Polskiego Ładu. Muszę 
podkreślić, że jest ogromne zainteresowanie 
tymi terenami, aż cztery fi rmy rozpoczną bu-
dowę swoich zakładów właśnie w 2022 roku.  
Są też firmy oczekujące na zakup terenów 
inwestycyjnych, ale wiadomo, że musimy po-
tencjalnym inwestorom zapewnić podstawo-
wą infrastrukturę na tych terenach. I tu też 
stoi przed nami wyzwanie, aby to wszystko 
udało się w terminie zaprojektować i zreali-
zować.  Kolejnymi dużymi inwestycjami pla-
nowanymi na 2022 rok będzie budowa Cen-
trum Opiekuńczo Mieszkalnego w Brudzowie, 
termomodernizacja szkoły w Morawicy, bu-
dowa ścieżek rowerowych na terenie miasta 
Morawica, budowa hali pneumatycznej nad 
boiskiem sportowym w Bilczy, rewitalizacja 
Morawicy – adaptacja istniejących obiek-
tów do nowych funkcji społecznych i kultu-
ralnych (oficyna), budowa świetlic wiejskich 
w Zaborzu, Brudzowie i Drochowie Górnym, 
budowa wielofunkcyjnych boisk sportowych 
w miejscowościach: Brudzów, Dębska Wola 
i Chmielowice, rozbudowa zaplecza socjalnego 
stadionu w Brzezinach dla klubu sportowego 

dochody bieżące
79.1%

dochody majątkowe
20.9%

wydatki bieżące
68.3%

wydatki majątkowe
31.7%

Planowane dochody
budżetu gminy:
104 467 410,00 zł

dochody bieżące:
82 593 419,00 zł

dochody majątkowe:
21 873 991,00 zł

Planowane wydatki
budżetu gminy:
113 479 821,00 zł

wydatki bieżące:
77 462 137,89 zł

wydatki majątkowe:
36 017 683,11 zł

„Moravia”.  Oczywiście planowanych jest rów-
nież szereg inwestycji w infrastrukturę drogo-
wą i oświetleniową.

Podsumowując założenia budżetu, bur-
mistrz podkreślił, że pomimo kryzysu, który 
dotyka szczególnie samorządy, z jednej strony 
budżet jest budżetem ambitnym -patrząc na 
nakłady inwestycyjne, a z drugiej strony, ro-
dzi zagrożenia związane z nieprzewidzianymi 
wydatkami.

Burmistrz poruszył również problem go-
spodarki odpadami.

- Dotychczas takiego wydatku w budżecie 
gminy nie było. Natomiast po wstępnym prze-
liczeniu wychodzi, że gmina musi do systemu 
odbioru odpadów dopłacać rocznie około 660 
tys. zł. Duże koszty generują tzw. odpady zie-
lone. Przygotujemy taką analizę, która spraw-
dzi, czy kwota 2 zł, którą ponoszą osoby, które 
nie mają kompostownika, a oddają tego typu 
odpady, wystarcza na pokrycie tego wydat-
ku. Trzeba sobie uświadomić, że to co zostaje 
dopłacone z budżetu gminy na system gospo-
darowania odpadami, to są pieniądze podatni-
ków. Są to środki fi nansowe, które moglibyśmy 
przeznaczyć na inwestycje, na wybudowanie 
drogi, czy chodnika – podkreślił burmistrz.

Na sesji Skarbnik Gminy Małgorzata Lisic-
ka odczytała  pozytywną opinię  Regionalnej 
Izby Obrachunkowej  o projekcie budżetu 
i prognozie długu. Następnie radny Krzysztof 
Strąk przedstawił uchwałę, w której również 
Komisja Gospodarki pozytywnie opiniuje pro-
jekt budżetu. Po przedstawieniu założeń oraz 
opinii, obecni podczas sesji, radni Rady Miej-
skiej jednogłośnie uchwalili budżet na 2022 
rok.

 Monika Malicka
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Studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego uchwalone

Procedura opracowania takiego dokumentu 
jest długa i sformalizowana. Studium jest 

bowiem podstawą do opracowania miejsco-
wego planu zagospodarowania przestrzen-
nego. W naszej gminie szczególne zaintere-
sowanie wzbudzają tereny pod budownictwo 
mieszkaniowe. Ludzie czekają, chcą się budo-
wać. Uchwała Rady przybliża te możliwości.

Opracowanie projektu studium stanowi 
kompetencje burmistrza. Koncepcję ukształ-
towania i zagospodarowania obszaru gminy 
burmistrz przedstawia radzie.  Zanim jednak 
to nastąpi niezbędne jest: sporządzenie pro-
jektu studium z jednoczesnym rozpatrzeniem 
złożonych wniosków, zaopiniowanie projektu 
przez właściwą komisję architektoniczno-ur-
banistyczną, uzgodnienie projektu z wojewo-
dą, zaopiniowanie projektu przez: starostę 
powiatowego, gminy sąsiadujące, wojewódz-
kiego konserwatora zabytków, wojewódz-
kiego inspektora sanitarnego, regionalnego 
dyrektora ochrony środowiska, inne właści-
we organy (m.in. wojska, ochrony granic, bez-
pieczeństwa państwa, nadzoru górniczego, 
administracji geologicznej). Po tym następuje 
wniesienie ewentualnych poprawek i możliwe 
jest ogłoszenie o wyłożeniu projektu studium 
do publicznego wglądu (co najmniej 7 dni 
przed wyłożeniem). Po wyłożeniu projektu 
(na co najmniej 21 dni) i przeprowadzeniu 
dyskusji publicznej zakreślany jest co najmniej 
21-dniowy termin do wnoszenia uwag. Końco-
wym etapem jest przedstawienie radzie gminy 
do zatwierdzenia projektu studium wraz z li-
stą nieuwzględnionych uwag. Procedura jest 
skomplikowana i wymaga oprócz opracowania 
koncepcji zagospodarowania przestrzennego, 
szeregu czynności i uzgodnień  z udziałem 
różnych instytucji.

Nadmienić trzeba, że projekt studium 
w ramach aktualnej procedury już raz został 
uchwalony przez Radę Miejską w Morawicy 
20 listopada 2020 r. Jednak z przyczyn for-
malnych, które głownie dotyczyły doprecy-
zowania terenów zalewowych, Wojewoda 
Świętokrzyski uchylił tamtą uchwałę. Nie-
zwłocznie, przystąpiono do kontynuacji prac 
i opracowania projektu, w którym uwzględ-
niono zastrzeżenia wojewody, a następnie 
projekt poddano konsultacjom.

Na etapie przygotowywania projektu 
studium ujawniła się sprzeczność interesów 
pomiędzy mieszkańcami Woli Morawickiej, 
a przedsiębiorstwem - Kopalnia Wola Mo-
rawicka. Spółka prowadząca kopalnię, która 
intensywne wydobycie prowadzi od około 6 
lat (a istnieje znacznie dłużej), wnioskowała 
o uruchomienie do eksploatacji nowego złoża 
wapieni. Na taki stan rzeczy nie zgadzali się 
natomiast mieszkańcy. Dotychczasowa uciąż-
liwość pobliskiego zakładu sprawia, że wieś 
licząca 1028 mieszkańców nie godzi się na to, 
aby poszerzać teren wydobycia. Już w 2020 
r. do tut. urzędu wpłynęło pismo z podpisem 
452 mieszkańców, w którym wyrażali wobec 
takich planów stanowczy sprzeciw.

Znając stanowisko mieszkańców i ich po-
stulaty, w opracowanym projekcie studium, 
burmistrz stanął po stronie mieszkańców. Na 
sesji absolutoryjnej, a także poza nią kopalnia 
przedstawiała różne argumenty i starała się 
wpłynąć zarówno na burmistrza, jak i rad-
nych, aby wprowadzić w projekcie studium 
zmiany, które skutkowałyby uruchomieniem 
do eksploatacji nowego złoża. Zdetermino-
wani mieszkańcy bronili swojego stanowiska, 
zauważyli bowiem, że nie wszyscy radni rozu-
mieją ich problem.

Komisje Rady Miejskiej poprzedzające se-
sję z dn. 17 grudnia, miały również burzliwy 
charakter. Kopalnia próbowała wpłynąć na 
wprowadzenie interesujących ich zmian do 
studium, zaś mieszkańcy usilnie argumento-
wali swoje racje. Niemal w przeddzień komisji 
mieszkańcy złożyli do tut. urzędu 515 podpi-
sów z prośbą o podjęcie takich działań, aby nie 
poszerzać działalności kopalni. Również sołtys 
Woli Morawickiej i Rada Sołecka wyrazili głos 
solidarności z mieszkańcami.

Reprezentująca mieszkańców zarówno 
podczas komisji rady, jak i obecna podczas 
sesji Pani Marta Łysak, podkreśliła, że miesz-
kańcy z własnej inicjatywy, tuż przed posie-
dzeniem Rady, po raz kolejny zorganizowali 
się, aby zebrać podpisy i zaprezentować w ten 
sposób wspólne stanowisko. – Czujemy się 
zaszczuci. Nie podobają nam się działania ko-
palni, sposób w jaki wpływa na lokalne środo-
wisko, na radę. Nie ufamy fi rmie, która mówi, 
że odsunie się o 500 metrów - bo to są pienią-

dze. Doszły do nas głosy, że kopalnia zbierała 
podpisy, ale były to podpisy osób, które nie są 
mieszkańcami Woli Morawickiej. Nie są nawet 
mieszkańcami gminy. Ludzie, z którymi rozma-
wiam wolą przemęczyć się 10 lat i wytrzymać 
uciążliwość kopalni, niż męczyć się kolejne 50 
lat i pozostawić to naszym dzieciom. Ja proszę 
samorząd, aby zwrócił uwagę na ludzi, a nie na 
prywatny interes, bo do tej pory nikt z kopal-
ni nie interesował się tym, jak ciężko jest żyć 
mieszkańcom – apelowała, podczas posiedze-
nia komisji Pani Łysak.

 Obecna podczas sesji Rady Miejskiej 
mieszkanka Bogumiła Młynarczyk z rozżale-
niem mówiła o uciążliwości kopalni, o popę-
kanych ścianach, oknach oraz o tym, że do 
tej pory nikt z tego zakładu nie interesował 
się problemem jaki mają mieszkańcy. Była za-
trwożona postawą radnych reprezentujących 
przeciwne mieszkańcom stanowisko – Stajecie 
przeciwko mieszkańcowi, który Was wybrał. 
Przyszliśmy tu mieszkać, było spokojnie i ci-
cho. Gmina dla petenta, dla mieszkańca, a te-
raz co się dzieje? (…) Ja jak przyszłam, 40 lat 
temu to się wstydziłam, że idę do Morawicy, 
bo się ze mnie śmiali - gdzie ty poszłaś miesz-
kać. A teraz się szczycę, bo nikt nie wie jak 
Morawica się zmieniła. Wy jesteście za mło-
dzi, żeby  to widzieć – Ile Państwo - przeciwni 
radni tu mieszkacie, żeby podjąć na ten te-
mat w ogóle dyskusję? Weźmy i zrujnujmy to 
wszystko? Mieszkańcy niech się wyprowadzą? 
Zamieńmy gminę Morawica w kamieniołomy? 
Przemyślcie to Państwo. (…)To jest nasza Wola 
Morawicka i my ją tworzymy jako mieszkań-
cy, a nie Państwo z zewnątrz – podkreśliła 
Pani Młynarczyk. Zwróciła się jednocześnie 
do reprezentanta kopalni – Pan mówi, że jest 
właścicielem fi rmy. Czy pod Pana domem są 
kamieniołomy? (…) Żyje Pan w takim czymś? 
(…)My nie jesteśmy złośliwi, chcemy godnie, 
spokojnie żyć – dodała Pani Młynarczyk
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Każdą inwestycję trzeba realizować z myślą 
o rozwoju miejscowości – Daniel Strzeszkowski, 
sołtys miejscowości Chmielowice

Daniel Strzeszkowski funkcję sołtysa miej-
scowości Chmielowice sprawuje już dru-

gą kadencję. - Byłem na zebraniu wiejskim 
i ktoś zgłosił mnie jako kandydata. Zgodziłem 
się i jak się okazało mieszkańcy wybrali mnie 
na swojego sołtysa. Po części byłem zasko-
czony – przyznaje sołtys Chmielowic Daniel 
Strzeszkowski, który postanowił przyjąć 
wyzwanie. - W Chmielowicach mieszkam od 
urodzenia. Znam dobrze wieś, znam tu wła-
ściwie wszystkich. Jestem mocno związany 
z tą miejscowością i bardzo mi zależy, aby się 
rozwijała i piękniała – zaznacza sołtys Daniel 
Strzeszkowski.

Poza tym, że jest sołtysem Chmielowic 
od dwóch kadencji, pełni również funkcję 
prezesa Stowarzyszenia Towarzystwa Przy-
jaciół Chmielowic. - Nasze stowarzyszenie 
działa już od ponad dwudziestu lat. Zakłada-
li go między innymi moi rodzice, a ja jestem 
jego prezesem już drugą kadencję. Prowa-
dzimy jako stowarzyszenie Zespół Szkolno-
-Przedszkolny w Chmielowicach, do którego 
uczęszcza około 15 dzieci. Mamy pod opieką 
oddział przedszkolny oraz klasy I-III. Dokła-
damy wszelkich starań, aby utrzymać naszą 

Podczas sesji Pani Agnieszka Śnioch za-
apelowała do radnych, aby odwołali się do 
własnych sumień. -  Jak mamy żyć? Chcemy, 
aby nasze dzieci się budowały i tu mieszka-
ły. Apeluję, aby radni pomyśleli o nas miesz-
kańcach. Mówię to w imieniu osób, które tu 
mieszkają, a nie osób, które nie mają do czy-
nienia z kopalnią.

Takie stanowisko reprezentowali też 
mieszkańcy Woli Morawickiej, wypowiadają-
cy się poza sesją.

- Nie chcemy uciążliwości kopalni, nie 
chcemy aby kopalnia się odsuwała i powięk-
szała. Nie wierzymy, że odsunięcie zmniejszy 

złe skutki oddziaływania kopalni. Mam nadzie-
ję, że radni podejmą słuszną decyzję i poprą 
projekt burmistrza – tuż przed głosowaniem 
powiedział Michał Rychel, mieszkaniec Woli 
Morawickiej.

 Zapytana o wagę problemu, mieszkan-
ka Woli Morawickiej Pani Agnieszka Śnioch, 
z przejęciem mówiła – Do tej pory myśleliśmy, 
że wszyscy - radni i burmistrz mówią jednym 
głosem. Nie spodziewałam się, że rada jest po-
dzielona. Jestem zdziwiona, że tak to wygląda, 
że burmistrz musi dosłownie walczyć o nasze 
racje. Jesteśmy wdzięczni, tym radnym, któ-
rzy nie mają wątpliwości, którzy słuchają nas 

mieszkańców – dodała Pani Śnioch.
W wyniku głosowania uwag do projektu 

studium, przedstawione przez burmistrza uza-
sadnienia zostały przyjęte. Natomiast w kolej-
nym głosowaniu Studium uwarunkowań i kie-
runków zagospodarowania przestrzennego 
zostało uchwalone przez radnych większością 
11 głosów przy 2 głosach wstrzymujących się.

Ze szczegółowym przebiegiem sesji moż-
na zapoznać się na stronie internetowej gminy 
Morawica w zakładce e-sesja.

 Monika Malicka

szkołę. Uważamy, że jest ona dużym udogod-
nieniem dla rodziców, którzy mogą przypro-
wadzać swoje pociechy tu na miejscu. Dzieci 
często też odbierają dziadkowie, przychodzą-
cy po maluchy na piechotę. Najważniejsze, 
żeby mieszkańcy chcieli zapisywać dzieci do 
tej szkoły, bo w innym przypadku przestanie 
ona istnieć. Byłoby szkoda, bo mamy bardzo 
dobrą kadrę i bogatą ofertę programową – 
mówi sołtys Daniel Strzeszkowski.

Na tym jednak nie koniec. Jak podkreśla, 
budynek przechodzi sukcesywne remonty. - 
Od dawna już staramy się remontować szko-
łę i poprawiać jej wygląd oraz funkcjonal-
ność. Udało nam się wymienić drzwi i okna. 
W chwili obecnej powoli dobiega końca ter-
momodernizacja obiektu, który będzie nie 
tylko pięknie wyglądał z nową elewacją, ale 
stanie się też energooszczędny dzięki zało-
żonej tu fotowoltaice i pompie ciepła, a co 
za tym idzie ekologiczny. To jedna z naszych 
najważniejszych i największych inwestycji – 
mówi sołtys Daniel Strzeszkowski.

Poza kompleksową termomoderniza-
cją szkoły w Chmielowicach za czasów ka-
dencji obecnego sołtysa zrealizowano też 
szereg innych ważnych zadań. - Udało się 
również kompleksowo odnowić trzy stawy 
położone na terenie naszej miejscowości. 
Mamy tu małą infrastrukturę, alejki i oświe-
tlenie. Brakowało wcześniej takiego miejsca, 
gdzie mieszkańcy mogliby wyjść bezpiecznie 
na spacer, spotkać się, usiąść i porozma-
wiać. Chętnie też odwiedzają wybudowaną 
w tym miejscu siłownię zewnętrzną, co nas 
ogromnie cieszy. Kolejnym miejscem spo-
tkań, z którego jesteśmy szczególnie dumni 
jest altana, jaka powstała przy szkole. Gmi-
na zapewniła nam materiały, a mieszkańcy 
wybudowali ją swoimi rękami. Nikogo nie 
trzeba było specjalnie zachęcać do pracy. 
Wiele osób przyszło bardzo chętnie i poma-
gało w budowie. Dzięki temu mamy miejsce, 
gdzie możemy organizować wydarzenia in-
tegracyjne. W ostatnim czasie jest ich mniej 

ze względu na pandemię, ale wierzę, że nie-
bawem znów będziemy mogli spotykać się 
podczas wspólnych imprez. Udało się także 
przeprowadzić dwa etapy budowy chodnika 
przy ulicy Szkolnej, gdzie jest teraz zdecydo-
wanie bardziej bezpiecznie. Dumą napawa 
mnie także zagospodarowany teren wokół 
altany. Niebawem przy szkole wybudowane 
zostanie także wielofunkcyjne boisko z praw-
dziwego zdarzenia. Pozwoli ono na rozwój fi -
zyczny naszych mieszkańców, ale też da nam 
nowe możliwości organizacji sportowych 
wydarzeń. Ta inwestycja zacznie się już wio-
sną bieżącego roku – zapowiada Pan Daniel 
Strzeszkowski.

Pytany o swój największy sukces podczas 
pełnienia dwóch kadencji sołtysa Chmie-
lowic, odpowiada, że nigdy nie rozpatry-
wał tego co robił na rzecz swojej rodzinnej 
miejscowości w kategoriach większych czy 
mniejszych sukcesów. - Zwyczajnie idziemy 
do przodu, a pomagają mi w tym niezwykle 
życzliwi ludzie, mieszkańcy, władze gminy 
oraz radni, którzy nigdy nie odmawiają po-
mocy, za co z tego miejsca serdecznie dzię-
kuję – mówi sołtys Daniel Strzeszkowski 
i przyznaje, że sołtysem wcale nie jest łatwo 
być. - Często trzeba pogodzić mieszkańców 
i uwzględnić wszystkie racje, a to wcale nie 
jest łatwe zadanie. Wiemy jednak dobrze, że 
zgoda buduje i staramy się prowadzić me-
rytoryczny dialog. Wiele jeszcze zostało do 
zrobienia. Wierzę, że sukcesywnie zrealizuje-
my wszystkie nasze plany – zapowiada.

Daniel Strzeszkowski ma 40 lat i pocho-
dzi z Chmielowic, gdzie się wychował i żyje 
wraz ze swoją rodziną – żoną Izabelą oraz 
dwoma synami – Mikołajem i Jakubem. Ma 
wykształcenie wyższe, a w chwili obecnej 
pracuje jako kierowca. Już drugą kadencję 
pełni funkcję prezesa Towarzystwa Przyja-
ciół Chmielowic. Hobbystycznie zajmuje się 
majsterkowaniem. Lubi podróżować i zwie-
dzać nowe miejsca.

 Agnieszka Olech  
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 W ogólnopolskim piśmie samorządowym „Wspólnota” ukazał się wywiad dotyczący lokalnych tradycji ar-
tystycznych i kultury naszego regionu, którego udzielił burmistrz Marian Buras.

 - Lubię rozmawiać z ludźmi. Mam kontakt z mieszkańcami właściwie każdego dnia. Uważam, że tylko dzięki 
dobrej współpracy, zaangażowaniu i wzajemnemu wsparciu można osiągnąć zamierzone cele i sprawić, aby 
miejscowość się rozwijała – mówi sołtys Chałupek Bożena Kozłowska. 

O kulturze w gminie Morawica

Tylko wspólna praca może przynieść efekty – 
Bożena Kozłowska sołtys miejscowości Chałupki

Na terenie gminy Morawica lokalne trady-
cje artystyczne i kulturowe są niezwykle 

bogate. Ich podtrzymywanie i rozwój są bar-
dzo istotne, gdyż przekłada się to nie tylko 

na kultywowanie naszego dziedzictwa, ale 
także na sukcesy gminy w innych sferach, tj. 
dodatni przyrost naturalny, wysoki poziom 
szkolnictwa oraz ogólny rozwój gospodarczy 
Gminy. Również nowi, napływowi mieszkań-
cy chętnie korzystają z oferty kulturalnej, 
poznają lokalne tradycje oraz współtworzą 
dzisiejszą, współczesną kulturę.

O tym oraz o innych aspektach i wpły-
wach życia kulturalnego w wywiadzie opo-
wiada Burmistrz Morawicy Marian Buras.

 Redakcja

Funckję sołtysa miejscowości Chałupki 
Pani Bożena pełni już czwartą kaden-

cję. - Wszystko zaczęło się kilkanaście lat 
temu. Ktoś zgłosił moją kandydaturę na 
funkcję sołtysa Chałupek, a mieszkańcy 
zagłosowali na mnie i tak to już trwa kolej-
ną kadencję. Bardzo miłe jest to, że znowu 
mieszkańcy mi zaufali i postanowili wybrać 
na swojego przedstawiciela. Mobilizuje to 
do dalszej pracy na rzecz naszej miejscowo-
ści – przyznaje sołtys Bożena Kozłowska, 
która w Chałupkach mieszka od urodzenia. 
- Kiedyś w naszej miejscowości było dużo 
do zrobienia. Najbardziej brakowało nam 
dróg. W pierwszej kolejności była potrzeba 
wykonania ulicy Garncarskiej i Ceramicznej. 
To drogi, którymi przemieszcza się bardzo 
dużo ludzi. Jeżdżą tędy nie tylko mieszkań-
cy, ale też turyści, którzy przecież jeszcze 
przed pandemią tłumnie odwiedzali Ośro-
dek Tradycji Garncarstwa w Chałupkach. 
Dziś to w końcu miejsce unikatowe już na 
skalę światową. Przecież między innymi 
to właśnie nasz Ośrodek jest położony na 
terenie Geoparku Świętokrzyskiego, który 
w kwietniu ubiegłego roku uzyskał ofi cjal-
nie status Światowego Geoparku UNESCO. 
To oznacza, że pomiędzy innymi walorami 
Geoparku Świętokrzyskiego położonymi na 
terenie pozostałych gmin leżących w obsza-
rze Geoparku, również i nasz Ośrodek Tra-
dycji Garncarstwa został uznany przez świa-
towych ekspertów UNESCO za wyjątkowy. 
Chałupki już od dawna słyną z garncarstwa. 
Myślę, że gdyby nie ograniczenia spowodo-
wane pandemią, to przeżywalibyśmy jeszcze 
większy najazd turystów, niż w poprzednich 
latach. Jesteśmy dumni jako mieszkańcy, że 

żyjemy w tak wyjątkowym miejscu, gdzie 
tradycja ma wyjątkowy wymiar. Tak też 
chcielibyśmy, aby była postrzegana cała 
nasza miejscowość. Stąd też drogi wjazdo-
we były priorytetowe i to udało się zrobić 
łącznie z oświetleniem energooszczędnym. 
Mamy jeszcze tylko nadzieję, że przy ulicy 
Garncarskiej powstanie również chodnik, 
bo też przydałby się bardzo. Czekamy na tą 
inwestycję z niecierpliwością – stwierdza 
Pani sołtys.

Jak podkreśla, poza najważniejszymi 
drogami równie ważne było wykonanie uli-
cy Świerkowej. - Wcześniej była tam dziu-
ra na dziurze. Ciężko było przejechać. Dziś 
jest tam piękna droga asfaltowa, z czego 
ogromnie się cieszymy – mówi sołtys Bo-
żena Kozłowska, która o potrzebach wy-
jątkowo często rozmawia z mieszkańcami. - 
Pracuję w sklepie. Mieszkańcy przychodząc 
do mnie po zakupy i często pytają o wiele 
spraw związanych nie tylko z Chałupkami, 
ale i z całą gminą. Dużo rozmawiamy. Zda-
rza się też, że podsuwają pomysły. Niestety 
nie wszystkie można zrobić tak szybko jak 
byśmy sobie tego życzyli, a niektórych nie 
da się zrobić z powodu ograniczeń. Tak było 
chociażby w przypadku rozbudowy placu 
zabaw dla dzieci, na którym też bardzo nam 
zależało. Niestety okazało się, że nie ma 
tam możliwości powiększenia go, a na ko-
lejne urządzenia nie ma zwyczajnie miejsca, 
bo zgodnie z przepisami i z zasadami bez-
pieczeństwa muszą być zachowane między 
nimi odpowiednie odległości. Zrobiliśmy 
zatem tyle, ile było można – tłumaczy Pani 
Sołtys, przyznając jednocześnie, że bardzo 
cieszy się z funkcjonującej tu prężnie świe-

tlicy. - Kiedyś była ona w innymi miejscu. 
Remontowaliśmy go wspólnymi siłami. Po-
magali strażacy, pomagali mieszkańcy, któ-
rzy chętnie przeznaczali też fundusz sołecki 
na potrzeby naszych najmłodszych miesz-
kańców, rozumiejąc potrzeby dzieci. Teraz 
świetlica mieści się w remizie. Jest pięknie 
wyremontowana i doposażona. Dzieci mają 
nowe komputery, różnego rodzaju gry edu-
kacyjne i pomoce dydaktyczne. Wszystko 
dzięki pozyskanemu na ten cel dofi nansowa-
niu. Najmłodsi bardzo chętnie tu przycho-
dzą, tym bardziej, że prowadzone są tu dla 
nich ciekawe zajęcia. Dobrze, że powstało 
miejsce, w którym mogą się wspólnie spo-
tykać, rozmawiać, bawić, rozwijać i przede 
wszystkim integrować. W dzisiejszych cza-
sach takie bezpośrednie kontakty między-
ludzkie to niezwykle istotna kwesti a. Cieszy 
fakt, że powstało miejsce, które stanowi 
doskonałą alternatywę dla komputerów, ta-
bletów i telefonów. Doceniają to nie tylko 
dzieci, ale też ich rodzice – podkreśla sołtys 
Bożena Kozłowska, która przyznaje, że nie 
jest łatwo być sołtysem. - Praca z ludźmi ni-
gdy nie należy do najłatwiejszych. Ja jednak 
lubię ludzi. Lubię z nimi rozmawiać. Cieszę 
się, że nasi mieszkańcy są otwarci na współ-
pracę. Szczególnie zaangażowani są też nasi 
druhowie strażacy, których praca jest nie-
oceniona. Doskonale układa się też współ-
praca z radnym i z władzami gminy, które 
są bardzo przychylne. Wspólne cele łączą, 
a osiągnąć je można tylko dzięki życzliwości, 
wzajemnemu zrozumieniu i wsparciu – za-
znacza sołtys Bożena Kozłowska.

 Agnieszka Olech
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 W Brudzowie, Drochowie Górnym oraz Zaborzu powstaną nowe świetlice. Gmina Morawica otrzymała 
na ten cel dofi nansowanie w wysokości łącznej 2 mln 700 tys. zł ze środków budżetu państwa z Funduszu 
Przeciwdziałania COVID-19.

Ruszyły budowy świetlic w Brudzowie, Zaborzu 
i Drochowie Górnym

Firma, która wykonuje roboty budowlane 
we wszystkich trzech obiektach została 

wybrana w drodze przetargu nieograniczo-
nego. W dniu 27 września br. ogłoszono po-
stępowanie przetargowe na przedmiotowe 
zadanie, a 13 października zostały otwarte 
oferty. Wystartowało 7 fi rm, z czego najko-
rzystniejsze oferty na wszystkie trzy zada-
nia złożyła firma HEINICH-INVESTMENT 
z Kielc na kwotę 1 226 310,00 zł za świetli-
cę w Zaborzu, 2 041 185,00 zł w Brudzowie 
oraz 2 271 810,00 zł w Drochowie Górnym. 
Rozstrzygnięcie przetargów było możliwe 
dzięki zwiększeniu kwoty przeznaczonej na 

ten projekt w budżecie Gminy. Ostatecznie 
6 grudnia 2021 r. podpisano umowy z wy-
konawcą, a dzień później przekazano place 
budowy pod wszystkie świetlice.

Warto wspomnieć, że w pierwszej ko-
lejności po uzyskaniu informacji o dofi nan-
sowaniu zaktualizowana została posiadana 
dokumentacja projektowa. W przypadku 
świetlicy w Drochowie Górnym doprojek-
towano instalację paneli fotowoltaicznych, 
monitoring oraz klimatyzację. W ramach 
zagospodarowania terenu zaprojektowa-
no również boisko wielofunkcyjne z na-
wierzchnią poliuretanową oraz plac zabaw. 

W przypadku świetlicy w Zaborzu aktuali-
zacja obejmowała doprojektowanie instala-
cji ogniw fotowoltaicznych, prace związane 
z aranżacją wnętrz świetlicy oraz zagospo-
darowanie terenu, w ramach którego zapro-
jektowano plac zabaw, siłownię zewnętrzną, 
stanowisko do koszykówki oraz wiatę grillo-
wą. Aktualizacja dokumentacji na świetlicę 
w Brudzowie obejmowała zmiany w zago-
spodarowaniu terenu: lokalizacja parkingu, 
zaprojektowanie placu zabaw, zaprojekto-
wanie ogrodzenia całego terenu, doprojek-
towanie instalacji ogniw fotowoltaicznych, 
ocieplenie istniejącej części budynku oraz 
wymianę pokrycia dachowego na istniejącej 
części budynku.

Aktualnie ze względu na warunki po-
godowe wykonawca stara się skupić na 
pracach wewnątrz istniejących części bu-
dynków. Termin zakończenia wszystkich 
trzech świetlic wraz z zagospodarowaniem 
terenu i obiektami towarzyszącymi wynosi 
12 miesięcy od dnia podpisania umowy. Za-
tem przed końcem przyszłego roku budynki 
powinny być oddane do użytku.

 Redakcja



s. 10

Przypominamy o obowiązku zgłoszenia źródła ogrzewania

Planowane zmiany w Programie "Czyste Powietrze"

Wyniki Konkursu "Promuj szczepienia i wygrywaj nagrody"
Z przyjemnością informujemy, że konkurs 

na hasło promujące szczepienia został roz-
strzygnięty. Wszystkim uczestnikom serdecznie 
dziękujemy za udział.

Przypominamy, że od 1 l ipca 2021 r 
właściciele i zarządcy budynków mają 

obowiązek zgłoszenia źródła ogrzewania 
do Centralnej Ewidencji Emisyjności Bu-
dynków (CEEB). Deklaracje, można składać 

W styczniu 2022 r. zostanie podana data 
wprowadzenia zmian do Programu 

„Czyste Powietrze”. Najważniejszą zmianą bę-
dzie wprowadzenie trzeciego tzw. najwyższego 
poziomu dofi nansowania dla benefi cjentów, któ-
rych przeciętny miesięczny dochód na jednego 
członka gospodarstwa domowego nie przekra-
cza 900 zł (gospodarstwa wieloosobowe) lub 
1260 zł (gospodarstwa jednoosobowe).

Alternatywą do dochodowego kryterium 
będzie ustalone prawo do otrzymywania zasiłku 
stałego, zasiłku okresowego, zasiłku rodzinnego 
lub specjalnego zasiłku opiekuńczego.

Dla tej Części Programu zwiększona zosta-
nie intensywność dofi nansowania do 90% kosz-

Spośród 22 nadesłanych zgłoszeń, spełniają-
cych wymogi formalne, Komisja Konkursowa wy-
łoniła 10 haseł, które zostały następnie poddane 
do głosowania na ofi cjalnym portalu społeczno-

online, bezpośrednio w CEEB lub w wersji 
papierowej, za pośrednictwem urzędu gmi-
ny. Dotychczas złożono ponad 672 609 – 
deklaracji z szacowanej liczby 5 mln, przy 
czym dużą część z nich została złożona 

tów kwalifi kowanych, a maksymalna kwota do-
tacji dla całego przedsięwzięcia będzie wynosić 
69 tys. zł.

Ponadto okres realizacji przedsięwzięcia dla 
najwyższego poziomu dofi nansowania zostanie 
wydłużony do 36 miesięcy, a liczba możliwości 
rozliczeń zwiększona do 5.

Dodatkowo zmodyfikowane zostaną nie-
które zapisy we wszystkich częściach program 
i jego załącznikach. Najważniejsze ze zmian, któ-
re niebawem będą obowiązywać to:
• Uwzględnienie możliwości finansowania 

z „Czystego Powietrza”, gdy dofi nansowa-
nie łączy się z gminnymi programami pa-
rasolowymi, w których wnioskodawca nie 

staje się właścicielem kotła do zakończenia 
okresu trwałości;

• Umożliwianie dłuższej realizacji projektu, 
gdy opóźnienie rozliczenia wynika z prze-
sunięcia terminu przyłączenia gazu przez 
operatora;

• Dopuszczenie kotłów dwupaliwowych na 
drewno kawałkowe i pellet, jako zgodnych 
z celami programu;

• Doprecyzowanie wymagań dla przewodów 
kominowych w przypadku kotłów na pa-
liwo stałe, ze względów bezpieczeństwa.

Data wejścia w życie zmienionego programu 
wraz z ułatwieniami oraz rozpoczęcia naboru zo-
stanie podana w styczniu 2022 r.

ściowym Miasta i Gminy Morawica facebook 
z terminem głosowania do 10 grudnia 2021 r.

Autorom zwycięskich haseł serdecznie gra-
tulujemy!

w wersji papierowej.
Więcej szczegółowych informacji moż-

na znaleźć również na stronie internetowej 
Centralnej Ewidencji Emisyjności Budyn-
ków.

KONKURS
PROMUJ SZCZEPIENIA

i wygrywaj nagrody
ROZSTRZYGNIĘTY

#SZCZEPIMYSIĘ

Konkurs organizowany przez

Miasto i Gminę
Morawica

I nagroda
„Siebie szczepimy – wszystkich chronimy”
II nagroda
„Covid nam uprzykrzył życie, więc się szczepmy –
chro�my życie.”
III nagroda
„Szczep się �miało - to nie boli od Covida Cię
wyzwoli!”
IV nagroda
„Chcesz by� zdrowy i chroniony zdecyduj się i bąd�
zaszczepiony”
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„Karta Mieszkańca” - program dla 
mieszkańców i przedsiębiorców 

PARTNERZY: 

Z każdym tygodniem rośnie liczba mieszkańców, którzy przystępują do programu „Karta Mieszkańca” Miasta 
i Gminy Morawica. Partnerzy programu udzielają rabatów na swoje usługi, z których to mieszkańcy chętnie chcą 
korzystać. Kartę Mieszkańca można wyrobić w Urzędu Miasta i Gminy w Morawicy. Wniosek można pobrać ze 
strony internetowej www.morawica.pl w zakładce Karta Mieszkańca lub w UMiG w Morawicy.

 W każdym numerze prezentujemy bliżej działal-
ność partnerów morawickiej „Karty Mieszkańca”.
Tym razem prezentujemy Doradca Ubezpieczeniowo-Finan-
sowy Katarzyna Wasiak.

Salon fryzjerski damsko-męski

TYMEK
sprzedaż kosmetyków

profesjonalnych

P.H.U. UNICOMP

Monika Nowak Biuro Rachunkowe
„KOMPUTER-COMPLEX”

Doradca 
Ubezpieczeniowo-Finansowy 

Katarzyna Wasiak

Cukiernia Podhale

„MOTEK”
Eliza Mytych-Kumańska 

Oferowane usługi:
W ramach Programu Karta Mieszkańca Miasta i Gminy Morawica 

fi rma proponuje mieszkańcom Miasta i Gminy Morawica następujące 
rabaty:
• rabat 6% na włóczki oraz sznurki

Dane teleadresowe:
„MOTEK” Eliza Mytych-Kumańska 

Morawica ul. Szkolna 14
26-026 Morawica

telefon: 508 947 056
e-mail: motek@motek.com.pl

strona internetowa: htt ps://motek.com.pl
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 Końca dobiegł 2021 rok, który obfi tował w wiele ważnych wydarzeń na terenie Miasta i Gminy Morawica. 
Pomimo, że był to kolejny rok upływający pod znakiem pandemii i licznych obostrzeń z nią związanych, to 
zrealizowano szereg niezwykle istotnych inwestycji, na które pozyskano znaczące dofi nansowania rządowe 
i unijne. Za te działania, Miasto i Gmina Morawica otrzymała wiele ogólnopolskich wyróżnień. Zapraszamy 
naszych Czytelników do przypomnienia sobie najważniejszych wydarzeń w minionym roku. 

Podsumowujemy miniony 2021 rok

STYCZEŃ
W pierwszych dniach roku w całym kra-

ju ruszyły długo wyczekiwane szczepienia 
przeciwko COVID-19. W związku z Rządo-
wym programem szczepień w Urzędzie Mia-
sta i Gminy Morawica odbyło się spotkanie 
informacyjne, podczas którego władze gmi-
ny zadeklarowały bezpłatny transport dla 
osób niepełnosprawnych oraz starszych, 
nie mających możliwości dojazdu do punktu 
szczepień. Miasto i Gmina Morawica znala-
zła się na 7 miejscu w kraju w kategorii gmin 
miejsko-wiejskich i tym samym na pierwszym 
miejscu w Województwie Świętokrzyskim 
w III Rankingu Finansowym Samorządu Tery-
torialnego w Polsce. Opublikowane zestawie-
nie trzeciej edycji dotyczyło danych za 2019 
rok. Morawica po raz kolejny zagrała wspólnie 
z WOŚP. Pomimo pandemii, wspólnym wysił-
kiem kwestujących wolontariuszy i z wielkim 
wsparciem społeczności lokalnej udało się ze-
brać prawdziwie rekordową kwotę 42 tysięcy 
650 złotych i 8 groszy. Grupa morawickich 
morsów jedynie w krótkich spodenkach, bu-
tach, czapkach i rękawiczkach zaledwie w 34 
minuty zdobyła Łysicę. W plecakach wnieśli 
ze sobą ciepłe ubrania, gorącą herbatę i bigos. 
Koło Gospodyń Wiejskich z Bieleckich  Mły-
nów zdobyło II miejsce w wojewódzkim kon-
kursie „Koło ARiMR – w sercu wsi”.

LUTY
W lutym ogłoszo-

no przetarg na rozbu-
dowę i modernizację 
Punktu Selektywnej 
Zbiórki Odpadów Ko-
munalnych w Brzezi-
nach. Na inwestycję 
pozyskano dofinan-
sowanie w k wocie 
blisko miliona złotych 
ze środków Regio-
na lnego Programu 
Operacyjnego Wo-

jewódz t wa Święto-
krzyskiego. Od 8 lutego na terenie Miasta 
i Gminy Morawica wznowiono kursy busów 
na dwóch trasach, dzięki dofi nansowaniu ze 
środków budżetu państwa w ramach Fundu-
szu przewozów autobusowych użyteczności 
publicznej oraz z budżetu Gminy. Pierwsza 
trasa objęła miejscowości Chmielowice przez 
Kawczyn, Dębską Wolę, Zbrzę, Morawicę 
oraz Bilczę, docelowo do Kielc. Druga trasa 

objęła miejscowości Drochów Górny przez 
Drochów Dolny, Chałupki, Dębską Wolę, Mo-
rawicę oraz Bilczę, docelowo do Kielc. Kino 
za Rogiem w Morawicy oraz Basen KORAL 
wznowiły działalność po wprowadzonych 
wcześniej ograniczeniach związanych z pan-
demią. Ruszyła  rekrutacja do nowo budowa-
nego w Morawicy żłobka. W ramach projektu 
współpracy ŚWIAT, realizowanego przez LGD 
Perły Czarnej Nidy wspólnie z czterema LGD-
-ami: Królewskie Ponidzie, Dorzecze Wisły, 
Ziemia Jędrzejowska GRYF i Ponidzie, wyda-
no nowy przewodnik kajakowy "Królestwo 
Nidy" opisujący rzeki: Nidę, Czarną Nidę, Białą 
Nidę, Bobrzę, Łosośną (Wierną Rzekę), Czarną 
i Mierzawę.

MARZEC

Jednym z najważniejszych wydarzeń 
w marcu było otwarcie nowo wybudowa-
nego Samorządowego Żłobka w Morawicy. 
W ramach inwestycji zmodernizowano też 
przedszkole. Zadanie kosztowało blisko 4 
miliony złotych, z czego 1,25 mln złotych 
pochodziło z rządowego programu „Maluch 
Plus”, a kolejne 2,5 miliona złotych pozy-
skano z unijnego dofinansowania. Żłobek 
swoją opieką objął pięćdziesięcioro dzieci. 
W Samorządowym Centrum Kultury w Mo-
rawicy podpisano list intencyjny w sprawie 
terenów inwestycyjnych w Obicach. Po-
wołano zespół roboczy, którego zadaniem 
jest przygotowanie planów jak najlepszego 
wykorzystania tych terenów. List podpisali 
Marszałek Województwa Świętokrzyskiego 
Andrzej Bętkowski, Prezydent Miasta Kielc 
Bogdan Wenta, Burmistrz Miasta i Gminy 
Chmielnik Paweł Wójcik oraz Burmistrz 
Miasta i Gminy Morawica Marian Buras. 
Pochodzący z parafii Brzeziny abp biało-
stocki Tadeusz Wojda został mianowany 
przez papieża na nowego arcybiskupa me-
tropolitę gdańskiego. Arcybiskup Tadeusz 
Wojda jest członkiem Kościelnej Komisji 
Konkordatowej oraz Komisji Misyjnej Kon-
ferencji Episkopatu Polski.

KWIECIEŃ
21 kwietnia, na podstawie decyzji Zarządu 

UNESCO, Geopark Świętokrzyski, obejmujący 
między innymi teren Miasta i Gminy Morawi-
ca, uzyskał ofi cjalnie status Światowego Ge-
oparku UNESCO. Wyróżnienie w skali świato-
wej przyznane zostało za sprawą unikatowych 
rezerwatów przyrody nieożywionej. Wpis na 
Listę Światowego Geoparku UNESCO to hi-
storyczny moment, który wyróżnia obszar 
Świętokrzyskiego Geoparku jako wyjątkową 
skarbnicę dziedzictwa przyrodniczo-kulturo-
wego i krajobrazowego w skali regionalnej, 
krajowej oraz ogólnoświatowej. W kwietniu 
zmarła znana i ceniona poetka oraz artystka 
ludowa Cecylia Korban. Zmarł również Jó-
zef Janisławski, były Dyrektor Banku Spół-
dzielczego w Kielcach, oddział Morawica. 11 
kwietnia odbyły się wybory uzupełniające 
na sołtysa miejscowości Zbrza. 91 procent 
głosujących mieszkańców zdecydowało, że 
ich sołtysem zostanie Michał Szewczyk. 12 
kwietnia burmistrz Marian Buras był gościem 
w nowym programie „Raport” w Polsat News. 
Program dotyczył aktualnej sytuacji związa-
nej z COVID – 19. Omawiano ważne kwesti e 
związane ze szczepieniami, dyskutowano na 
temat wpływu pandemii na zdrowie dzieci 
i dorosłych, a także o skutkach obostrzeń dla 
gospodarki.

MAJ
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Od 11 maja Ośrodek Tradycji i Garncar-
stwa w Chałupkach wznowił swoją działal-
ność po zamknięciu związanym z pandemią. 
Gmina Morawica pozyskała ponad dwieście 
tysięcy złotych na wsparcie dla osób nie-
pełnosprawnych i ich opiekunów. W ramach 
programu "Asystent osobisty osoby niepeł-
nosprawnej – edycja 2021" pozyskano 183 
tysiące 906 złotych, a na realizację programu 
"Opieka wytchnieniowa – edycja 2021" ponad 
24 tysiące 480 złotych. Ruszył cykl spotkań 
z mieszkańcami online, które z uwagi na pan-
demię koronawirusa oraz wynikające z tego 
tytułu obostrzenia, zostały znacznie utrudnio-
ne w tradycyjnej formie. W Morawicy przez 
dwa dni obradował Zarząd Związku Gmin 
Wiejskich RP. W Bilczy dokonano historycz-
nego wręcz odkrycia podczas prac rozbiór-
kowych przy dawnej siedzibie Ochotniczej 
Straży Pożarnej. Przez lata krążyły tu legen-
dy jakoby w filarze podtrzymującym strop 
w starym garażu remizy miałaby być ukryta 
lufa od czołgu. Przekazy najstarszych druhów 
okazały się być prawdą. 24 maja, burmistrz 
Marian Buras został uhonorowany srebrnym 
medalem „Za zasługi dla obronności kraju”. 
Odznaczenie zostało przyznane przez Mini-
stra Obrony Narodowej. 31 maja, prezydent 
Andrzej Duda odznaczył burmistrza Krzyżem 
Ofi cerskim Orderu Odrodzenia Polski, który 
został przyznany za wybitne zasługi w dzia-
łalności społecznej i samorządowej.

CZERWIEC

Radośnie zaczął się czerwiec w szczegól-
ności dla najmłodszych mieszkańców Miasta 
i Gminy Morawica, dla których zorganizowano 
niezapomniany Dzień Dziecka. Były warszta-
ty ceramiczne, zielarskie, biblioteczne, seanse 
kinowe, upominki oraz mnóstwo zabaw, a 5 
czerwca z okazji Dnia Dziecka odbył się rajd 
pieszy po urokliwych i ciekawych miejscach 
gminy Morawica. Na placu przed Centrum 
Samorządowym w Morawicy stanęło serce 
na nakrętki, które ufundował, wykonał, do-
starczył i zamontował przedsiębiorca z Bilczy 
Pan Grzegorz Migas. Podpisano umowę na 
dofi nansowanie budowy Centrum Opiekuń-
czo – Mieszkalnego w Brudzowie w kwocie 
2 milionów 150 tysięcy złotych z Funduszu 
Solidarnościowego. Ponad 4,7 miliona zło-
tych na realizację inwestycji wyłoży gmina 
Morawica. Opiekę dzienną lub całodobową 
znajdzie tu 20 mieszkańców gminy z orzeczo-
ną niepełnosprawnością w stopniu znacznym 
lub umiarkowanym. Zadanie ma być gotowe 

jesienią 2022 roku. Zmarła Pani Maria Bisaga, 
długoletnia członkini zespołu folklorystycz-
nego "Wolanecki". 23 czerwca, Rada Miejska 
w Morawicy udzieliła burmistrzowi wotum 
zaufania i jednogłośne absolutorium za 2020 
rok. 26 czerwca, w pięknej scenerii nad mo-
rawickim zalewem obchodzono Noc Święto-
jańską, a dzień później świętowano jubileusz 
40-lecia kościoła w Morawicy. 

LIPIEC

Lipiec przyniósł nie tylko wiele wydarzeń, 
ale też wyróżnień dla gminy Morawica, któ-
ra znalazła się na czwartym miejscu w kra-
ju w ogólnopolskim Rankingu Finansowym 
Samorządu Terytorialnego, stając się tym 
samym po raz kolejny niekwestionowanym 
liderem w gospodarowaniu fi nansami w 2020 
roku wśród samorządów w kategorii gmin 
miejsko-wiejskich nie tylko w województwie 
świętokrzyskim, ale i w kraju. Kolejne wyróż-
nienia ogólnopolskie powędrowały do gminy 
Morawica także w dziedzinie edukacji. W X 
jubileuszowej Edycji konkursu „Samorządo-
wy Lider Edukacji” aż trzy nagrody trafi ły do 
gminy Morawica – wyróżnienie „Samorządo-
wego lidera edukacji”, wyróżnienie specjalne 
„Primus” i „Mecenas edukacji”. W gronie naj-
lepszych sołtysów województwa znalazła się 
Teresa Orlińska. W lipcu zorganizowano Cha-
łupkowe Garcynki, MTB Cross Maraton, a tak-
że pierwszy "Wakacyjny spacer po Morawicy 
i okolicach". Historycznym wydarzeniem było 
otwarcie nowo wybudowanej strażnicy OSP 
w Bilczy.  Inwestycja kosztowała około 4,6 
milionów złotych, z czego 2 miliony złotych 
pochodziły z Rządowego Funduszu Inwesty-
cji Lokalnych, a pozostałe środki z odszkodo-
wania i środków własnych gminy. Wydarze-
nie połączono z obchodami 95-lecia istnienia 
jednostki. 

SIERPIEŃ

5 sierpnia zmarł najbardziej znany w gmi-
nie Morawica muzyk ludowy Pan Feliks Kor-
ban. Msza żałobna odbyła się w poniedziałek 
9 sierpnia 2021 w kościele pw. Miłosierdzia 

Bożego w Kielcach. W pierwszą sobotę sierp-
nia mieszkańcy Zbrzy postanowili uczcić pa-
mięć tragicznie zmarłego wieloletniego sołty-
sa tej miejscowości i prezesa OSP Zbrza Jana 
Szewczyka i zorganizowali bieg jego pamięci 
połączony z rodzinnym festynem. Na star-
cie biegu stanęło ponad pięćdziesiąt osób. 
W drugim miesiącu wakacji zorganizowano 
w Morawicy pierwszy w historii „Morawicki 
Talent Show”, którego zwyciężczynią została 
ośmioletnia wokalistka Klaudia Kiczor. Drugie 
miejsce zajęła osiemnastoletnia wokalistka 
Laura Olchawa, a na trzecim miejscu uplaso-
wała się siedmioletnia skrzypaczka Rozalia Ol-
szewska, która zdobyła również nagrodę pu-
bliczności. Dodatkowo wyróżnienia trafi ły do 
Zespołu „Małe Wolanecki”, Aleksandry Piłat, 
Weroniki Wach, Filipa Nowaka, Aleksandry 
Strąk, Julii Cerazy, Gabrieli Paluch, a także do 
duetu Laury Olchawy oraz Weroniki Wach. 31 
sierpnia świętowano setne urodziny Pani Ka-
tarzyny Radomskiej z Bilczy. Tego dnia odbyły 
się również gminne Dożynki.  

WRZESIEŃ

5 września odbyły się uroczyste obcho-
dy 30-lecia Samorządu Terytorialnego, a 11 
września wybrano nowy Zarząd Oddziału 
Miejsko-Gminnego Związku Ochotniczych 
Straży Pożarnych w Morawicy. Prezesem 
Zarządu ponownie został druh Zygmunt Do-
magała, funkcję Komendanta Miejsko-Gmin-
nego po raz kolejny objął Jerzy Rożkiewicz. 
Ustępujący po pięciu latach Zarząd otrzymał 
jednogłośne absolutorium. Sołtys miejscowo-
ści Piaseczna Górka Alicja Jamorska - Kurek 
znalazła się wśród laureatów XIX edycji ogól-
nopolskiego konkursu "Sołtys Roku" orga-
nizowanego przez Krajowe Stowarzyszenie 
Sołtysów, otrzymując jednocześnie tytuł 
Sołtysa Roku 2020. 25 września 2021 roku 
na miejsko–gminnym stadionie K.S. Moravia 
w Brzezinach odbyła się VII edycja Spartakia-
dy Lekkoatletycznej. Organizatorzy przygoto-
wali dla biegaczy pięć różnych dystansów oraz 
sztafety, a uczestnicy wykazali się świetną 
formą, o czym świadczyły osiągnięte wyniki 
na poszczególnych odległościach. 

PAŹDZIERNIK
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2 października, w Centrum Samorządo-
wym w Morawicy dwadzieścia dziewięć par 
świętowało jubileusz 50-lecia pożycia mał-
żeńskiego. Jubileusz 60-lecia świętowały 
dwie pary. Zorganizowano koncert „Miłość Ci 
wszystko wybaczy”, Morawickie Stowarzysze-
nie Morsów „Byle do zimy!” rozpoczęło sezon 
morsowy w gminie Morawica, a studenci Uni-
wersytetu Trzeciego Wieku zainaugurowali 
Rok Akademicki 2021/2022. W Bilczy stanę-
ła samoobsługowa, bezpłatna stacja do napra-
wy rowerów. Podpisano też umowę na zakup 
średniego samochodu ratowniczo-gaśniczego 
marki MAN dla OSP w Bilczy. Wielki sukces 
świętowało Kino za rogiem w Morawicy, które 
trzykrotnie znalazło się na podium w najnow-
szym rankingu sieci Kin za Rogiem. Spośród 
54 kin należących do sieci udało się zdobyć 
czołowe miejsca we wszystkich trzech kate-
goriach: najwięcej seansów, najwięcej widzów 
i najwięcej seansów na życzenie. Do gminy 
Morawica trafi ło blisko 10 milionów złotych 
z Rządowego Programu Polski Ład na uzbro-
jenie terenów przemysłowych w niezbędną in-
frastrukturę drogową i wodno-kanalizacyjną. 
Miasto i Gmina zajęła I miejsce w kraju wśród 
878 gmin miejskich i miejsko-wiejskich w nie-
zależnym, samorządowym rankingu Dzien-
nika Rzeczpospolita, uzyskując jednocześnie 
najwyższy wynik punktowy zarówno w swojej 
kategorii, jak i w kategoriach miast na prawach 
powiatu, gmin miejskich i miejsko-wiejskich 
oraz gmin wiejskich.

LISTOPAD

Tradycyjnie w listopadzie zorganizowano 
kwesty na cmentarzach w Brzezinach i w Liso-
wie. W Brzezinach kwesta odbyła się pod ha-
słem „Każda sekunda życia jest warta milionów 
lat pamięci”. Zebrano podczas niej rekordową 
kwotę 12 tysięcy 398,70 złotych. Pieniądze zo-
staną przeznaczone na odnowę zabytkowych 
nagrobków na Brzezińskiej nekropoli. W Liso-
wie zebrano kwotę 4 tysięcy 121 złotych, któ-
ra przeznaczona zostanie na renowację ołtarza 
św. Józefa, mieszczącego się w prawej bocznej 
nawie kościoła p.w. św. Mikołaja w Lisowie. 11 
listopada odbyło się Narodowe Święto Nie-
podległości w Morawicy, a w Brzezinach w pa-
triotycznym klimacie zorganizowano promocję 
drugiej części książki o Brzezińskich Rodach 
autorstwa Marianny Węgrzyn i Damiana Ze-
gadło. 22 listopada artyści ludowi świętowali 
Cecyliadę, a 25 listopada  powołano do życia 
pierwszy Świętokrzyski Klaster Wodorowy im. 
Braci Łaszczyńskich. Miasto i Gmina Morawica 
stała się jednym z jego 26 członków. Histo-

ryczne porozumienie w tej sprawie podpisano 
na terenie Świętokrzyskich Kopalni Surowców 
Mineralnych Kopalni Jaźwica. 

GRUDZIEŃ
Z początkiem grud-

nia na placu przed Cen-
trum Samorządow ym 
w Morawicy tradycyjnie 
już rozbłysły świąteczne 
iluminacje. Zimowy kra-
jobraz miasta jak zawsze 
ozdobiła okazała cho-
inka, sanie z reniferami, 
bombka oraz świąteczna pocztówka. W tym 
miesiącu ruszyło też projektowanie tak długo 
wyczekiwanej obwodnicy Brzezin i Radkowic. 
Koszt wykonania dokumentacji projektowej 
opiewa na kwotę 3,1 miliona złotych. Osiem-
dziesiąt procent kosztów tego zadania pokryją 
środki wojewódzkie, a po dziesięć procent za-
deklarowały przeznaczyć na ten cel ze swoich 
budżetów gminy – Morawica i Chęciny, którym 
bardzo zależy na szybkiej realizacji inwestycji. 
Obwodnica ma przebiegać po północnej stro-
nie Brzezin oraz Radkowic i połączyć drogi kra-
jowe numer 7 i 73. Inwestycja ta jest obecnie 
wyceniana na około 200 milionów złotych. 
W grudniu ruszyły budowy świetlic w Bru-
dzowie, Zaborzu i Drochowie Górnym. Gmina 
Morawica otrzymała na ten cel dofi nansowanie 
w łącznej wysokości 2 milionów 700 tysięcy 
złotych ze środków budżetu państwa.

Konkurs „Najpiękniejsza świąteczna bombka”
Samorządowe Centrum Kultury i Biblioteka 

w Morawicy było organizatorem konkursu 
plastycznego pn. „Najpiękniejsza świąteczna 
bombka”. Konkurs objęty został honorowym 
patronatem Burmistrza Miasta i Gminy Mora-
wica. Zadaniem uczestników było wykonanie 
przestrzennej pracy dowolną techniką. Prace 
zgodnie z zamieszczonym na stronach interne-
towych regulaminem, należało składać  do 15 
grudnia 2021 roku. Celem konkursu plastycz-
nego było wyłonienie wśród złożonych prac 
najciekawszej świątecznej bombki, oraz propa-
gowanie wśród dzieci z terenu Miasta i Gminy 
Morawica tradycji samodzielnego wykonania 
ozdób bożonarodzeniowych.

Oceny zgłoszonych prac dokonała komisja 
w składzie: Pani Irena Kosmala – przewodniczą-
ca komisji, twórczyni ludowa, laureatka wielu 
konkursów oraz członkini zespołu "Drocho-
wianie", Pani Ewa Ozimirska – pedagog szkolny 
w Morawicy, organizator wystaw i wernisaży, 
Pani Barbara Choroś – kierownik Zespołu Pieśni 
i Tańca Morawica, twórczyni dekoracji wielka-
nocnych w parafi i Lisów, autorka licznych sce-
nografi i, na co dzień pracująca z dziećmi dbając 
o ich artystyczny rozwój. Wybór nie był łatwy. 
Oceniając prace, jury podkreślało zaangażowa-
nie, pracochłonność i samodzielność wykonania 
prac. Po dość szczegółowych obradach Komisja 
Jury przyznała następujące wyróżnienia:

Kategoria 7-9 lat
I miejsce: Piotr Biesaga i Kalina Domagała
II miejsce: Miłosz Wrona i Oliwia Kraj
III miejsce: Anna Wilman i Iga Młynarczyk
Wyróżnienia: Aleksandra Ślazek, Gabriel Rozpara
Kategoria 10-12 lat
I miejsce: Antoni Olchawa
II miejsce: Maja Malicka
III miejsce: Gabriela Przygodzka

 SCK Anna Kożuchowska
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Jubileusz Chóru Towarzystwa Przyjaciół Ziemi Morawickiej
Jak szybko płynie czas, nieustanne panta rhei

Data 2 czerwca 2001 roku to pierwsze wy-
stąpienie Chóru Towarzystwa Przyjaciół 

Ziemi Morawickiej na uroczystości otwarcia 
Stadionu Moravia. Rozbrzmiewały wów-
czas: melodia z filmu „Noce i dnie” do słów 
Agnieszki Osieckiej, piosenki sławiącej rzekę 
Nidę oraz wonną i radosną wiosnę. 

Ten śpiewaczy zespół powstał z inicjaty-
wy Zofi i Soboń,  która Chórowi  ofi arowała 
talent poetycki, serce, energię i zdolności 
organizacyjne. Muzyczną pieczę nad zespo-
łem przez wiele lat pełniła Teresa Obarzanek, 
twórczyni szkolnego zespołu folklorystyczne-
go: „Mała Brzezina”. Później dyrygentem zo-
stał muzyk Sławomir Strzeszkowski.

I tak przez 20 lat Chór Towarzystwa Przy-
jaciół Ziemi Morawickiej towarzyszył uroczy-
stościom gminnym podczas święta niepodle-
głości, rolniczego święta plonów, powitania 
wiosny, nocy świętojańskiej, Dnia Kobiet czy 
wigilijnych spotkań dla osób samotnych.

Ten zespół występował także w czasie 
okazjonalnych imprez takich jak Cecyliada.

Szczególną sympatią darzy chór nasza 
wspaniała poetka Daniela Kowalska. Dzięki 
niej zespół wszedł na kieleckie salony arty-
styczne do Civitas Christiana, Wojewódz-
kiego Domu Kultury, osiedlowego klubu: 
Słoneczko, a nawet występował w Kieleckim 
Centrum Kultury, uświetniając wiele uroczy-
stości takich jak jubileusze, wernisaże, promo-
cje książek.

Szczególnie piękne wspomnienia budzi 
oprawa muzyczna  w dniu święta narodo-
wego dla kombatantów, którym towarzyszył 
westerplatczyk  Ignacy Skowron oraz prezes 
ZBOWiDU  Edward Kołek. Leśni żołnierze, 
zaproszeni goście na czele z Burmistrzem 
Marianem Burasem ze wzruszeniem słuchali 
pieśni patriotycznych. Podczas obiadu trwały 
długie rozmowy i wspólne śpiewanie legiono-
wych, wojennych utworów. Ważnym punk-
tem programu było prezentowanie montażu 
słowno - muzycznego  podczas patriotycz-
nych uroczystości w Dębskiej Woli i Zbrzy. 
Tam rozbrzmiewały pieśni: „O Panie, który 
jesteś na niebie”, „Jest takie miejsce u zbiegu 
dróg, gdzie się z zachodem spotyka wschód”, 
„Witaj Majowa Jutrzenko”, zaś Cecylia Korban 
wzruszała śpiewając utwór:„…Gdzie Gniezno, 

gdzie Kraków, gdzie Jasnogórski jest gród. Hi-
storia każdemu jest znana. Ojczyzny nadzieją 
jest Bóg”.

Jakże przejmujące był czas żałoby, gdy 
odszedł od nas Jan Paweł II, chór na uroczy-
stościach śpiewał:

„Panie, dalszy rejs odwołany, bo sternika 
do Siebie zabrałeś

A nam brak siły, nadzieja zgasła. O Chry-
ste przecież burze szaleją, 

Ratuj barkę, bo bez Ciebie zginiemy. Nie 
lękajcie się, a wypłyńcie na głębię

Cała naprzód, nowy świta już dzień”
Z sentymentem wspominam niezapo-

mniane „Spotkania z Człowiekiem”, kiedy 
Chór pełnił rolę gospodarza uroczystości. 
Dla osoby uhonorowanej tytułem „Człowie-
ka Miesiąca” zespół dedykował pieśni ze swe-
go repertuaru, na tę okoliczność śpiewano 
tradycyjne „Sto lat” oraz  jego nową wersję 
w oryginalnej aranżacji. Niezapomniana per-
ła kultury Ziemi Morawickiej Cecylia Korban 
śpiewała pieśń swego autorstwa: „Dobrocią 
swą”, a twórczyni Chóru Zofia Soboń recy-
towała dla bohatera wieczoru swój wiersz: 
„Człowieczeństwo”. Na zakończenie  uroczy-
stości chórzyści pod przewodnictwem Cecylii 
Korban zapraszali wszystkich gości,  by razem 
w wielkim tanecznym kole odśpiewać integru-
jącą pieśń:

„O jak przyjemnie było
Razem nam z sobą być
Mogły nam nasze serca
Tym jednym rytmem bić…”
Na spotkania z Człowiekiem Daniela 

Kowalska zapraszała wielu utytułowanych 
artystów  z Kielc. Dodam, że goście z Kielc 
cenili Chór Towarzystwa Przyjaciół Ziemi 
Morawickiej i wypowiadali się  o nim w sa-
mych superlatywach. Bywało, że „Spotka-
nia z Człowiekiem” miały miejsce w innych, 
miejscowościach, wówczas Chór wyjeżdżał 
do Radomic, Piekoszowa, Dębskiej Woli, Stą-
porkowa, Bęczkowa i do Kielc.

Na zaproszenie kierowniczki GOPS - 
u Kazimiery Szałas  chórzyści śpiewali ko-
lędy na spotkaniach opłatkowych dla osób 
starszych i samotnych z naszej gminy. Wielo-
krotnie Chór dedykował koncert kolęd cho-
rym z Zakładu  Opiekuńczo – Leczniczego 

w Bilczy i wręczał im  stroiki świąteczne. Ser-
decznie witano naszych chórzystów w  Domu 
Pomocy Społecznej  przy ulicy Jagiellońskiej 
w Kielcach oraz w Pierzchnicy, gdzie obecny 
wtedy na wigilijnym spotkaniu ks. proboszcz  
poprosił chór o koncert kolęd w kościele.

Śpiew kolęd w wykonaniu chóru roz-
brzmiewał również w kościele w Morawicy 
i w Dębskiej Woli.

Należy dodać, że podczas takich imprez 
jak powitanie wiosny chórzyści zachwycali 
zebranych humorystyczną inscenizacją. Po-
dobnie podczas Nocy Świętojańskiej przybli-
żali publiczności tradycje, czar kwiatu paproci 
poprzez króciutki spektakl o miłości. Liczną 
widownię bawił  też popis  czarownicy. Na 
zakończenie programu chór ze śpiewem za-
praszał gości do korowodu na plażę, gdzie 
odbywał się obrzęd rzucania wianków.

Twórcza inspiracja chóru uświetniała rów-
nież imprezę – Chałupkowe garcynki, poprzez 
tekst utworu autorstwa Zofi i Soboń opowia-
dający historię garncarstwa.

Nie można pominąć udziału chóru w Po-
wiatowym Przeglądzie pieśni religijnych i pa-
triotycznych w świątyni na Świętym Krzyżu, 
tam  prezentowano m.in. „Gaude Mater Po-
lonia”, „Modlitwa o pokój” oraz  „Błogosław 
Matko”.

Zaangażowanie chóru w życie kultural-
ne to także wyjazd  na Noc Świętojańską  do 
miejscowości Brzeziny w okolice Łodzi, gdzie 
chórzyści zaprezentowali program wokalny 
i obrzęd rzucania wianków dla burmistrza 
Brzezin oraz mieszkańców.

Zaszczytem dla Chóru był śpiew dla osób 
zasłużonych dla Ziemi Morawickiej podczas 
uroczystości: „Ludzie stąd”. Bohaterami peł-
nego wdzięczności spotkania byli ksiądz ka-
nonik Stanisław Kornecki, Halina Szelestowi, 
Feliksa i Tomasz Gajdowie.

Piękną kartą w historii Chóru  był występ 
na plenerowej scenie w Ogrodzie Polskiej 
Akademii Nauk  Warszawa – Powsin   i zwie-
dzanie Ogrodu Botanicznego.

Dwudziestolecie działalności Chóru To-
warzystwa Przyjaciół Ziemi Morawickiej  to 
szeroki repertuar obejmujący utwory pa-
triotyczne, religijne, romantyczne, humory-
styczne, to morze wspaniałych, radosnych 
i wzruszających przeżyć, wielka ilość koncer-
tów, ogrom wdzięczności od organizatorów 
imprez, tysiące oklasków i serdecznych słów 
uznania od słuchaczy.

Dzięki przychylności władz Miasta i Gmi-
ny Morawica, a także trosce Pana Burmistrza 
Mariana Burasa o kulturę, Chór Towarzystwa 
Ziemi Morawickiej oraz inne zespoły mo-
gły zwiedzić nasz kraj poprzez integracyjne 
warsztaty artystyczne w różnych regionach 
Polski.

 Marianna Parlicka- Słowik
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Żywa szopka w Brzezinach
 Mieszkańcy Brzezin spotkali się przy żywej szopce, by wspólnie powitać nowonarodzonego Jezusa. Zgro-

madzeni wspólnie odśpiewali kolędy, a niektórzy z nich przybyli nawet w strojach aniołów i pasterzy. 

25 grudnia w pierwszy dzień świąt Bożego 
Narodzenia mieszkańcy Brzezin i okolic 

wspólnie kolędowali przy żywej szopce. Stajen-
ka została ustawiona na placu księdza Augusta 
Żołątkowskiego, przy fontannie w Brzezinach, 
a kolędowanie trwało godzinę, od 13 do 14.

W szopce można było zobaczyć Maryję 
z Józefem i dzieciątkiem, aniołów, pastusz-

ków i inne postaci oraz żywe zwierzęta m.in. 
owieczki, kozy, króliki, bażanty, gołębie i kury.

W trakcie wydarzenia odbył się również 
konkurs na najlepsze świąteczne przebranie, 
do którego zachęcano i dzieci i dorosłych. 
Każdy, kto podjął się tego wyzwania otrzymał 
upominek.

Na przybyłych czekała gorąca herbata 

i śpiewniki z tekstami kolęd. Brzezińskie kolę-
dowanie przy żywej szopce zostało zorganizo-
wane przez Stowarzyszenie Przyjaciół Brzezin 
oraz Redakcję parafialnego pisma Sanctus. 
Organizatorzy nie wykluczają, że takie spotka-
nia będą powtarzane co roku. W wydarzeniu 
uczestniczył burmistrz Marian Buras

Agnieszka Jasińska

 16 grudnia 2021 roku, dzieci z klasy 3a Szkoły Podstawowej w Morawicy wraz z wychowawczynią Kariną 
Banasik odwiedziły redakcję "Wiadomości Morawickich". Nasi goście, być może nawet przyszli dziennikarze 
dowiedzieli się, jak wygląda proces redagowania gazety i praca dziennikarza. 

Dzieci z klasy 3A Szkoły Podstawowej w Morawicy odwiedziły 
redakcję „Wiadomości Morawickich”

Uczniowie spotkali się z burmistrzem Mia-
sta i Gminy Morawica Marianem Burasem, 

oraz Moniką Malicką, redaktor naczelną gazety 
samorządowej „Wiadomości Morawickie”, a tak-
że pracownikiem urzędu Małgorzatą Bielawską, 
którzy opowiedzieli o tym, jak od początku po-
wstawało czasopismo. Dzieci z uwagą i zainte-
resowaniem słuchały informacji na temat pisa-
nia artykułów do gazety, składu i druku gazety, 
szaty grafi cznej wydawnictwa, kolportażu oraz 
kiedy powstał pierwszy numer gazetki.

- W ramach kółka dziennikarskiego reda-
gujemy gazetkę szkolną "Kornelia" i chcieliśmy 
podpatrzeć jak to robią profesjonaliści - mówiła 
Karina Banasik, wychowawczyni klasy 3a. Je-
steśmy pod wrażeniem, ile pracy wkładane jest 
w tworzenie miesięcznika „Wiadomości Mora-
wickie”, który jest skarbnicą wiedzy o samorzą-
dzie terytorialnym – podkreśliła pani Karina.

Na koniec burmistrz poczęstował dzieci 
czekoladkami promującymi Miasto i Gminę 
Morawica a na ręce pani wychowawczyni prze-
kazał notesy i długopisy, które będą im służyć 
do redagowania tekstów do szkolnej gazetki. 

Natomiast dzieci przekazały panu burmistrzowi 
piękną chatkę piernikową wykonaną przez samą 
panią wychowawczynię oraz ozdobny lampion 
bożonarodzeniowy, który wykonały samodziel-
nie.

KILKA CIEKAWOSTEK HISTORYCZNYCH:
• Pierwszy numer wydany: 12 stycznia 1994 

r.
• Format: A4
• Obecny nakład gazety: 5200 egz.
• Redakcja: Referat Kultury, Sportu i Promo-

cji Urzędu Miasta i Gminy w Morawicy
• Wydawca: Urząd Gminy w Morawicy, od 

2017 r. Urząd Miasta i Gminy w Morawicy
• Od numeru 1 do 44 gazeta była wydawana 

była, jako dwutygodnik
• Od numeru 45 (tj. 12 grudnia 1995 r.) gaze-

ta jest wydawana, jako miesięcznik
• Od numeru 1 do 6 gazeta liczyła 8 stron
• Od numeru 7 do 43 gazeta liczyła 12 stron
• Od numeru 44 do chwili obecnej gazeta 

liczy 24 strony
• Początkowo gazeta była płatna i kosztowa-

ła: 30 gr, 40 gr, 60 gr, 1 zł
• Od numeru 1-2 (112-113, styczeń-luty) 

2002 r. gazeta zaczęła wychodzić bezpłat-
nie

• Początkowo gazeta ukazywała się w wersji 
czarno-białej w nakładzie 600 egz., z cza-
sem nakład został zwiększony do 3600 
egz. (w dniu 15 grudnia 2006 r. podpisano 
umowę nadrukowanie 3000 egz. gazetki)

• W roku 1997 okładka „Wiadomości Mo-
rawickich” zaczęła ukazywać się w dwóch 
kolorach

• Od stycznia 2007 r. miesięcznik zaczął być 
wydawany z okładką i ostatnią stronę ko-
lorową

• W grudniu 2014 r. kolportaż miesięcznika 
wynosił 4550 egz. 

• Od 1 stycznia 2018 r. kolportaż gazety 
„Wiadomości Morawickie” wynosił 4537 
egz.

Od 29 stycznia 2020 r. do chwili obecnej 
kolportaż gazety „Wiadomości Morawickie” 
wynosi 5150 egz. 

 Małgorzata Bielawska
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Do serca przemów mi...
 Długoterminowy festi wal poezji „Bocianiego Gniazda” - Elżbieta Janota

Elżbieta Beata Janota z domu Arendarczyk, 
z zawodu pedagog, logopeda, z twórczej 

pasji poetka,fotograf, miłośniczka przyrody, 
muzyki.

Urodziła się w Kielcach. W rodzinnym mie-
ście ukończyła Wyższą Szkołę Pedagogiczną, 
pracowała zawodowo. Do dziś tutaj mieszka 
z rodziną i tworzy. Wiersze pisze z potrzeby 
serca o tematyce poświęconej m.in. miłości, 
przyrodzie, Stwórcy, refl eksjom nad życiem.

Debiutowała w 2009 roku tomikiem wier-
szy Zachwyt. Od 2013 roku należy do Towa-
rzystwa Przyjaciół Sztuk Pięknych w Kielcach, 

Grupy Literackiej Towarzystwa Przyjaciół 
Ziemi Morawickiej „Bocianie Gniazdo”, Kato-
lickiego Stowarzyszenia „Civitas Christiana”, 
a od 2018 roku do grupy poetyckiej skupionej 
w kieleckim klubie „Czerwony Fortepian”. Nale-
żała też do Sekcji Poetyckiej Świętokrzyskiego 
Uniwersytetu Trzeciego Wieku w Kielcach.

W dorobku literackim posiada cztery tomi-
ki poezji:Zachwyt (2009), Blaski icienie (2011), 
Głębia uczuć (2012), Cztery pory roku ( 2017). 
Tło do poezji stanowią autorskie fotografie 
komponujące się z treścią i klimatem utworów.

Wiersze publikowała również na łamach 

czasopism. Jest współautorką wielu antologiii 
almanachów. 

Poetka była wielokrotnie nagradzana i wy-
różniana w regionalnych i ogólnopolskich kon-
kursach literackich.

Zaangażowana w krzewienie kultury bierze 
aktywny udział w wydarzeniach artystycznych. 
Otrzymała statuetkę Nike Świętokrzyska oraz 
statuetkę - płaskorzeźbę Świętokrzyski Gu-
staw–nagrodę literacką w kategorii poezja. 
Poetka pragnie, by jej utwory poruszały serca 
i umysły, skłaniały do refl eksji, a fotografi e cie-
szyły oczy.

Maluję świat
Paletą marzeńmaluję świat.
Powoli nabiera jasnych barw.
Smutek odchodzi jak zły sen,
szarość i czerń rozmywa się.
Znika nienawiść, cierpienie strach
- jest tylko miłość czerwona jak mak,
błękitne niebo, zieleń traw,
skąpany w słońcu przyjazny świat.

Wspominać chwile
Lubię wspominać to co było,
to co się kiedyś wydarzyło,
chwile radosne pełne szczęścia
przy których serce aż przyklęka.
Lubię wspominać grzybobranie,
spacery pośród barw jesieni,
w zimowe noce przytulanie
kiedy za oknem wszystko w bieli.
Lubię wspominać wiosny zapach,
barwne pastele łąk, ogrodów,
śnieg płatków wiśni i jabłoni
co z wiatrem spada nam na głowy.
Lubię wspominać letnie chwile,
zachody słońca i szum morza,
błękitne niebo z obłokami
i żółty piasek pod stopami.

Dziękuję Kochanie
Za uśmiech po przebudzeniu,
poranny pocałunek,
wypitą wspólnie kawę
i pożegnanie czułe,
za chwilę ciszy przy mnie,
wspólny obiad przy stole,
pójście razem na spacer
i kolację we dwoje,
za rozmowę wieczorną,
czuły szept na dobranoc
i schronienie w ramionach
- dziękuję Kochanie.

Ufność 
Kiedy promienie słońca
budzą mnie po nocy,
spoglądam na Ciebie,
by z wiarą zacząć nowy dzień.

Chociaż tyle pytań
pozostaje bez odpowiedzi
- cierpliwie czekam.
Ty - Panie,
rozpalasz we mnie nadzieję,
otwierasz serce
na drugiego człowieka,
pomagasz znosić
trudy codzienności.
Każda chwila
ma swoje dopełnienie.
Miłość i wiara to nadzieja,
to nasze ocalenie.

Czekając
Żal przychodzi wieczorem.
Smutne myśli wkradają się w sen.
Świat tak bardzo się zmienił
- coraz trudniej żyje się w pandemii.
Nie chcę płakać i załamywać rąk.
Nie chcę tracić nadziei.
Tyle dróg pozostało nieodkrytych,
tyle piękna do zobaczenia.
Czekając na słoneczny czas,
przytulam życie takie jakie jest
- zanim nadejdzie jego kres.

Pieczątka nadziei
Uśmiechem wzbogacam codzienność
przeganiając smutki,
dodając kolorowych marzeń
pozbawiam ją szarości.
Okraszam poezją,
utrwalam co piękne,
próbuję chwytać szczęście.
Każda myśl
skrywa uczucie, pragnienie
przepełnione lękiem niespełnienia.
Odważnie i na przekór
przybijam pieczątkę nadziei.
Niech dobro i piękno
z mocą promienieją,
a marzenia powracają spełnieniem.

Cierpienie
W co może się cierpienie zmienić
We łzy, które płyną strumieniem

W smutek, co przenika duszę
W krzyk, który się z ciszą kłóci
W złość, która budzi demony
W milczenie, które również boli
W modlitwę, w której szukasz pomocy
W miłość, która wzrusza dobrocią.

Samotna starość
W małym pokoiku
cichutko za ścianą
mieszka już od lat
zapomniana starość.
Czeka w kąciku
spoglądając w drzwi.
Czy ktoś je otworzy,
by w gościnę przyjść?
Twarz ma bladą, chudą,
z pajęczyną zmarszczek,
włosy całkiem siwe
i oczy bez blasku.
Gdzie jest jej rodzina?
Gdzie są przyjaciele,
sąsiedzi za ścianą?
Czyżby zapomnieli?
Czy zdążą odwiedzić
zapomnianą starość?
Czy też w drzwi zapuka
śmierć niespodziewanie?
Więc śpieszmy się …

Wysyłam S.O.S.
Z duszą na ramieniu
patrzę na świat
jak bardzo się zmienia.
Z każdym kolejnym dniem
przybywa nowych problemów.
Piętrzą się akta
nierozwikłanych spraw:
migracji, wojen, pandemii,
głodu, biedy, infl acji,
globalnego ocieplenia…
Dokąd zmierza współczesny świat?
Czyżby do unicestwienia?
Wysyłam S.O.S. do Nieba
na ratunek planecie Ziemia,
na ratunek Człowieka.

Elżbieta Janota
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Finał Gminnej akcji Paczka na Święta w Morawicy
 W sobotę 11 grudnia od samego rana Centrum Samorządowe w Morawicy tętniło dobrocią. Ogromnych 

rozmiarów paczki wnosili tu kolejni darczyńcy ( szkoła w Bilczy, szkoła w Morawicy, szkoła w Brzezinach, 
pracownicy Urzędu, Centrum Kultury, Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, Burmistrz Miasta   
i Gminy Morawica oraz osoby i fi rmy prywatne, które indywidualnie włączały się  w akcję).

W tym roku, już po raz dziewiąty Miasto 
i Gmina Morawica zorganizowały akcję 

świątecznego pomagania. Opisane i pięknie 
zapakowane prezenty trafi ły do potrzebują-
cych rodzin. Oprócz pracowników tutejszych 
instytucji pomogli również: Fundacja działa-
jąca na rzecz miejscowej społeczności Bilczy 
„Kazimierz”, radni Damian Woźniak i Sebasti an 
Król oraz druh OSP  w Brudzowie Krzysztof 
Rożkiewicz z córkami Gabrysią i Moniką.

Dzięki ludziom dobrej woli pięć rodzin z te-
renu gminy Morawica będzie miało piękniejsze 
święta. Nie tylko dlatego, że otrzymają realne 
wsparcie, ale przede wszystkim z poczucia, że 
w ciężkim czasie nie są sami - Z tego miejsca 
pragnę złożyć serdeczne podziękowania dar-
czyńcom, którzy po raz kolejny udowodnili jak 
wielkie mają serca. Dziękuję także wszystkim 
zaangażowanym w przeprowadzenie akcji – 
dziękował burmistrz Miasta i Gminy Morawica 

Marian Buras, który wręczał osobiście pisemne 
podziękowania na ręce darczyńców. Pomoc rze-
czowa, jaka trafi ła do rodzin to przede wszystkim 
artykuły żywnościowe, środki czystości, artykuły 
kosmetyczne, ale także książki, artykuły szkol-
ne, zabawki, kołdry, poduszki, koce, jak również 
wielkogabarytowe wyposażenie tj. pralka, łóżko, 
a nawet opał. Łączna wartość wsparcia wyniosła 
blisko 30.000,00 zł. Warto pomagać.

Redakcja
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Podsumowanie ubiegłego roku 
w Kinie za Rogiem w Morawicy

Rok 2021 już za nami, niczym dobry fi lm pełen wzlotów i upadków 
oraz nieoczekiwanych zwrotów akcji. Dziękujemy Państwu za zaufa-

nie, gdyż pomimo lockdownu, III i IV fali zakażeń i  coraz ostrzejszych 
obostrzeń Kino za Rogiem w Morawicy w 2021 roku odwiedziło ponad 
2600 osób. Podczas 244 projekcji nasi widzowie mogli oderwać się choć 
na chwilę od rzeczywistości i zanurzyć w świat fi lmu. 

Ponad 1000 fi lmów w bazie pozwala aby widzowie, w każdym wieku, 
mogli znaleźć coś dla siebie z czego skwapliwie korzystają szkoły, domy 
opieki, kluby i stowarzyszenia, nie tylko z terenu gminy Morawica ale 
również gmin ościennych a nawet miejsc bardziej oddalonych takich jak 
Busko-Zdrój. Zapraszamy wszystkich chętnych do regularnego odwiedza-
nia naszego kina gdzie za niewielkie pieniądze można zanurzyć się w świat 
fi lmu. 

 Sebasti an Wieczorek

USŁUGI PODNOŚNIKIEM KOSZOWYM

TEL. 504 641 044
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Burmistrz Miasta i Gminy Morawica pogratulował 
młodym karatekom

XXXVII Puchar Polski PZK za nami. Nasi karatecy 
przywieźli kolejne medale

 Kinga Rabiej i Wiktor Binkowski – młodzi karatecy z gminy Morawica otrzymali od burmistrza Mariana Bu-
rasa specjalne podziękowania oraz gratulacje za swoje sportowe osiągnięcia w dziedzinie karate. W ostatnim 
czasie Kinga i Wiktor zostali powołani do kadry narodowej i reprezentowali Polskę na Mistrzostwach Europy 
U20 Juniorów i Kadetów – Oradea, Rumunia 2021.  

 Ostatni w tym roku ogólnopolski turniej karate okazał się być szczęśliwy dla zawodników Klubu Karate 
Morawica i Piekoszów, którzy w pięknym stylu zakończyli tegoroczny sezon, zdobywając trzy medale.

Kinga Rabiej stanęła na podium Mistrzostw 
Europy i przywiozła brązowy medal. Wik-

tor mimo, iż tym razem nie zdobył medalu – 
okazał się jednym z najlepszych zawodników 
w Polsce otrzymując powołanie do kadry na-
rodowej. Gratulacje i specjalne podziękowania 
podczas spotkania z rąk burmistrza Mariana 
Burasa odebrał także trener Andrzej Horna. Jak 
podkreślano, do swoich sukcesów młodzi mi-
strzowie karate doszli dzięki ciężkiej pracy pod-
czas treningów, uporowi, ambicjom, ale rów-
nież wielkim talentom. Burmistrz pogratulował 
również obecnym na spotkaniu rodzicom, któ-
rzy wspierają i dbają o to, aby ich dzieci mogły 
odnosić sukcesy i prowadzić zdrowy tryb życia

XXXVII PUCHAR POLSKI PZK seniorów, 
juniorów, juniorów młodszych i mło-

dzików odbył się 18 grudnia w Bydgoszczy. 
Na matach stanęło ponad czterystu najlep-
szych krajowych zawodników karate z blisko 
dziewięćdziesięciu klubów. Wśród tak wielu 
uczestników nie mogło zabraknąć również 
karateków z Klubu Karate Morawica i Pie-
koszów, który reprezentowali: Nadia Kubiec, 
Olga Kaczmarczyk, Zuzanna Sieniek, Patrycja 
Gałecka, Karolina Łabuda, Kinga Rabiej i de-
biutująca w kategorii senior Sylwia Kazimier-
ska.

Mistrzowskie zmagania karateków rozegra-
no w hali sportowej XI Liceum Ogólnokształ-
cącego Mistrzostwa Sportowego, a rywalizację 
przeprowadzono na czterech matach zarówno 
w kata, jak i kumite. W konkurencji Kata przy-
jęto ogólne zasady oceny, gdzie pod uwagę 
brano dynamikę i rytm wykonania, postawę, 
prawidłowość wykonania pojedynczych tech-
nik i ogólną ocenę. Jeśli chodzi o konkurencję 
Kumite, to w walkach seniorów postanowiono 

wykluczyć kopnięcia frontalne na strefę jodan. 
Natomiast w Kumite juniorów, którzy zostali 
podzieleni na trzy grupy wiekowe, wprowadzo-
ne zostały obowiązkowe ochraniacze tułowia. 
Wszystkie walki stoczono na najwyższym po-
ziomie, a zawodnicy wykazali się doskonałym 
przygotowaniem.

Trzeba przyznać, że dobrze poradzili so-
bie także i karatecy z Klubu Karate Morawica 
i Piekoszów, którzy w kategorii Kumite wywal-
czyli trzy brązowe medale. I tak, miejsce trzecie 
zdobyła Nadia Kubiec z Morawicy w kategorii 
młodziczki (-50 kg). Brązowy medal zdobyła 
także Patrycja Gałecka z Piekoszowa w kate-
gorii młodziczki (+50 kg) i Kinga Rabiej z Mo-
rawicy w kategorii juniorki mł. (-55 kg). - Do-
brą dyspozycją i sercem do walki wykazała się 
Nadia Kubiec, która mimo słabego samopoczu-
cia z powodzeniem radziła sobie z rywalkami. 
Dobrze powalczyła również Patrycja Gałecka 
z Piekoszowa. Z turnieju na turniej zarówno 
w konkurencji Kata jak i Kumite coraz lepiej 
prezentuje się Karolina Łabuda. Bardzo do-

brą walkę stoczyła startująca po raz pierwszy 
w kategorii senior Sylwia Kazimierska z Pieko-
szowa, brązowa medalistka Mistrzostw Europy 
w Oradei. Niestety, w dogrywce sędziowie zde-
cydowali o przewadze rywalki – mówi Andrzej 
Horna, trener młodych mistrzów i prezes Klu-
bu Karate Morawica i Piekoszów. Niestety, bez 
medalu wróciły Olga Kaczmarczyk, Zuzanna 
Sieniek, Karolina Łabuda i Sylwia Kazimierska.

Na ręce wszystkich zawodników gratu-
lacje składa trener Andrzej Horna. - Serdecz-
nie gratulujemy wszystkim zawodniczkom, 
a szczególnie medalistkom. Podziękowania za 
stałe wspieranie naszych młodych zawodników 
w ich rozwoju kierujemy do głównego sponso-
ra Kopalni WOLA MORAWICKA na ręce Pana 
Wojciecha Dudy oraz fi rmy METABEX na ręce 
Pana Roberta Cieśli z Morawicy. Podziękowania 
sklądamy także dla Pana Jarosława Grabki z fi r-
my PERFECTUS. Turniejem pod nazwą "XXXVII 
Puchar Polski" zakończyliśmy zmagania sporto-
we 2021 roku – podsumowuje trener Andrzej 
Horna.
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„Leśne Zacisze” zimą - wywiad z właścicielem Pawłem Zawadzkim
 Kiedy za oknem pojawia się zimowa aura, a temperatura spada poniżej zera zaczyna się ciężki okres dla 

zwierząt. Szczególnie dotkliwy dla tych, których naturalne środowisko to egzotyczne, ciepłe kraje.

Jak zwierzęta znoszą zimę, gdy pogoda nie 
rozpieszcza, a wszystko dokoła przykrywa 

śnieżna czapa? W jaki sposób opiekować się 
nimi, aby okiełznać ich naturalną żywiołowość? 
I czy w wigilię przemówiły ludzkim głosem? 
O zimowym życiu zwierząt w specjalnym wy-
wiadzie porozmawialiśmy z Pawłem Zawadz-
kim - właścicielem jedynego w województwie 
świętokrzyskim Zoo, znajdującego się na tere-
nie naszej gminy w Lisowie.

A. Jasińska: Jak zwierzęta z Leśnego Zacisza 
radzą sobie zimą? 

Paweł Zawadzki: Zwierzęta, które w natu-
ralnych warunkach mieszkają w klimacie zbliżo-
nym do naszego pozostają na wybiegach, ponie-
waż opady śniegu czy mróz to normalne warunki 
w jakich zamieszkują. Dodatkowo zmieniamy 
dietę na bardziej kaloryczną, aby przygotować 
je na większe wydatki energetyczne spowodo-
wane musem ogrzewania swojego ciała. 

A.J.: W porze śniegu zwierzęta nie stają się ani 
odrobinę bardziej apatyczne? Jak warunki zimowe 
znoszą te, których środowisko naturalne to sawan-
na, gdzie panuje gorący klimat z wyraźnie zazna-
czoną porą suchą i deszczową?

P.Z.: Gatunki żyjące w tropikalnym  klima-
cie muszą mieć ogrzewane pawilony, jednak 
podczas słonecznych dni  również korzystają ze 
swoich wybiegów – jednak znacząco krócej. 

A.J.: Poszukując ratunku na zimę dla wielu ga-
tunków zwierząt natura wpadła na pomysł snu zi-
mowego. Czy Leśne Zacisze zamieszkują zwierzęta, 
które zasypiają zimową porą?

P.Z.: Większość naszych  zwierząt nie zapa-
da w sen zimowy, oprócz żółwi wodno – lądo-
wych, które hibernują na dnie oczka wodnego.

A.J.: A które zwierzęta z Lisowskiego Zoo czują 
się zimą najlepiej?

P.Z.: Te, które mieszkają w klimacie zbliżo-
nym do naszego, czyli wielbłądy dwugarbne, 
gwanako, alpaki, daniele, kuce, muflony czy 
makaki japońskie. Dla nich mroźna zima nie sta-
nowi problemu. Chętnie korzystają ze śnieżne-
go puchu także serwale, czy lew który uwielbia 
śnieżne zabawy.

A.J.: Na termometrach widzimy ostatnio spore 
wahania temperatury. Jednego dnia mamy kilka-
naście stopni na plusie, a potem, prawie z dnia na 
dzień, przychodzą mrozy…

P.Z.: Bez względu na temperaturę panującą 
na zewnątrz temperatura w pawilonach jest sta-
ła, niezależnie czy jest to -5 czy -10 stopni. Do-
datkowo w swoich zimowiskach mają zamonto-
wane promienniki imitujące światło słoneczne.

A.J.: Polskie tradycje ludowe są pełne legend 

i podań. Wiele z nich jest związanych z pełnym ta-
jemnic wieczorem wigilijnym. Przy stole zostawia-
my puste nakrycie dla niespodziewanego gościa, 
a o północy czekamy czy zwierzęta przemówią do 
nas ludzkim głosem. Czy podopieczni z Leśnego Za-
cisza rozmawiały w wigilijny wieczór ?

P.Z.: Głęboko wierzymy, że w ten wyjątko-
wy wigilijny wieczór nasze zwierzęta rozmawia-
ją o życiu w ZOO, o swoich opiekunach. Mamy 
szczerą nadzieję, że nasza opieka nad nimi jest 
tym czego potrzebują i są z nas zadowolone. 
ZOO Leśne Zacisze zostało  stworzone z miłości 
do zwierząt. Wigilia to czas, w którym składamy 
życzenia najbliższym, my tymi życzeniami obda-
rowujemy naszych podopiecznych. 

A.J.: Dziękuję za rozmowę.
 Agnieszka Jasińska
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Świąteczne melodie w niezwykłej formie

Zaproszeni goście wprowadzili zebranych 
w kościele w iście świąteczny nastrój. 

Krapkowicka Orkiestra Dęta pod batutą ka-
pelmistrza Pawła Wiencka zagrała przepiękne 
świąteczne melodie – zarówno kolędy jak i zna-
ne wszystkim przeboje takie jak „ I’m dreaming 
of a white christmas” czy „Last Christmas”. 
Zwieńczeniem koncertu było wspólne- wraz 
z orkiestrą z Morawicy prowadzoną przez ka-
pelmistrza Pawła Czekaja, wykonanie najpięk-
niejszej z kolęd - „Cichej Nocy”. Zgromadzeni 
w kościele z zachwytem słuchali, a na koniec na 
stojąco oklaskiwali utalentowanych artystów. 
Obecni podczas występu byli także: dyrektor 
Zespołu Placówek Oświatowych w Morawicy – 
Jacek Kuzia, który jest opiekunem morawickiej 
orkiestry. 

 6 stycznia, w święto Trzech Króli w kościele parafi alnym w Morawicy odbyła się uroczysta msza święta, a po 
niej piękny koncert Orkiestry Dętej z partnerskiej gminy Krapkowice. Oprawę mszy świętej uświetniła Szkolno 
- Gminna Orkiestra Dęta z Morawicy.

- „Grając i śpiewając kolędy możemy się 
w ten sposób wraz z trzema królami pokłonić 
Jezusowi”- powiedział ks. proboszcz Jan Ci-
szek dziękując za zorganizowanie koncertu. 
Burmistrz, Marian Buras witając przybyłych, 
podkreślił jak ważnym partnerem jest dla nas 
Miasto Krapkowice, opowiedział o wieloletniej 
współpracy i przybliżył zgromadzonym historię 
i specyfi kę naszej kooperacji.

- Dziękuję że przyjęliście zaproszenie i przy-
jechaliście do nas w tak ważnym i pięknym dniu 
oraz, że przywieźliście nam w darze swoją mu-
zykę” – mówił burmistrz, przy okazji składając 
dla całych Krapkowic noworoczne życzenia.

Po koncercie muzycy oraz zaproszeni go-
ście: dyrektor Krapkowickiego Domu Kultury – 
Aleksander Bernat, Z-ca Naczelnika Wydziału 

Organizacyjnego Sportu i Turystyki -Tomasz 
Ślęzak, radny Rady Miejskiej w Krapkowicach- 
Paweł Mazurek oraz członek Rady Sołeckiej 
w Steblowie – Piotr Lepich, udali się na wspólne 
spotkanie, podczas którego rozmawiano o dal-
szej współpracy obu zespołów. Wymieniono 
się doświadczeniami, a Gminna Orkiestra Dęta 
w morawicy otrzymała  w prezencie zestaw 
nut. Goście wyrazili ogromną wdzięczność za 
zaproszenie i możliwość zaprezentowania się 
w naszej gminie.

Spotkanie obu zespołów zrzeszających uta-
lentowaną młodzież pokazało, ze jest w orkie-
strach dętych ogromna siła. Tworzą je ludzie, 
którzy chętnie dzielą się swoimi talentami i pa-
sją do muzyki.

 SCK Anna Kożuchowska


